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Všechny dárky
jako na dlani

Více informací na:www.alza.cz/vanoce

S přehlednou aplikací máte
celé Vánoce pod palcem

• Zrychlený výdej dárků na pobočkách

• Rychlý a spolehlivý nákup

• Bezpečné a rychlé platby
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129 Kč

129 Kč

Nakupte vánoční dárky
za ceny, které nečekáte!

129 Kč
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NÁVOD METRA,
JAK PŘEŽÍT ZIMU
UVNITŘ NOVIN NAJDETE EXTRA NÁLOŽ!

Svátek slaví: Iva

Věž se pokusili zničit pohraničníci. Nyní se tvrzi vrací někdejší krása
Příští rok se lidé poprvé podívají do opravené středověké tvrze Tichá na Českokrumlovsku. Lákadlem bude asi 25 metrů vysoká věž se středověkými
kachlovými kamny i dobovým nábytkem, která svého času přežila i pokus pohraničníků vyhodit ji do povětří. Sdružení Hrady na Malši dokončilo
základní obnovu tvrze, náklady byly asi 25 milionů. Na snímku je předseda sdružení Radek Kocanda. Více čtěte na straně 12. ČTK

V Praze že je blaze?
Už ne, teď spíše draze
Průzkum. Nejlepší podmínky pro život má Zlínský kraj, nejhorší je Ústecko a Praha. Byty? Tragédie. Jako
častý důvod nespokojenosti v metropoli uvádějí lidé předražené bydlení a špatný stav pražské dopravy STRANA 8
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Již za necelé dva
týdny dojde ke
změnám železnič-
ních spojů PID.

V neděli 12. prosince vstoupí
v platnost celostátní úprava
jízdních řádů železniční do-
pravy. V návaznosti na ni
a také kvůli úsporám tak do-
jde na celou řadu změn, kte-
ré se v Praze dotknou zejmé-
na těch, kteří sem cestují ze
Středočeského kraje. Deník
Metro přináší přehled nejzá-
sadnějších změn.
Obnovují se například prů-

jezdné vlaky linky S7 skrz
hlavní nádraží v trase Beroun
– Český Brod. Ve stanici Pra-
ha – Zahradní Město nově za-
staví i rychlíky R17 od Čes-
kých Budějovic a Benešova.
Naopak se ruší nebo se ome-
zuje provoz na desítkách stře-
dočeských lokálních tratí. Do-
jde i ke zrušení všech vlaků
s odjezdem z Prahy kolem
2.30 ráno. FILIP JAROŠEVSKÝ

Již za necelé dva týdny dojde ke
změnám linek, k rozšíření inte-
grace a také k řadě omezení.

● Úplně se ruší či se omezuje
provoz na tratích do Mochova,
Trhového Štěpánova, Dobříše,
Rožmitálu pod Třemšínem, Kra-
lovic u Rakovníka, Lužce nad
Vltavou a na úsecích Zloni-
ce–Straškov, Mšeno – Mladá
Boleslav, Křinec – Městec
Králové a Bakov nad Jizerou
a Dolní Bousov.

● Kvůli modernizaci infrastruktu-
ry pokračují také dlouhodobá
omezení zejména na tratích
Praha–Beroun, Praha – Lysá
nad Labem a v okolí Kolína.

● Změn jednotlivých linek je hro-
mada. Vlaky linek S2 a S22 bu-
dou kupříkladu jezdit méně
často proto, že budou probí-
hat práce v rámci nádraží Pra-
ha-Vysočany. Vlivem výlukové
činnosti nadále nebudou v pro-
vozu doplňkové spoje v trase

Praha Horní Počernice – Praha
hlavní nádraží a zpět. Výluka
se promítne i do jízdních řádů
linek S3, S34, R21 a R43.

● Méně často pojede také linka
S9, a to kvůli dokončení staveb
na trati Praha-Vršovice a Pra-
ha-Hostivař. Upravený provoz-
ní koncept podle požadavků
obcí bude mít pak linka S11
a také S21. Vyloženě zkrácena
pak bude linka S33. Redukce
provozu potká také vlaky S88,
pendlující v úseku Čisovice
a Dobříš.

● Na řadu spojů začne mít za ne-
celé dva týdny vliv také integra-
ce PID do některých oblastí
mimo Středočeský kraj, jako
jsou například Staré Splavy,
Turnov, Světlá nad Sázavou
a Blatno u Jesenice. Vlaky
S30+R21 se v jejím rámci pro-
dlouží o úsek Loukov u Mni-
chova Hradiště – Turnov. Sjed-
nocení většiny spojů pak potká
linku S20. Nově bude tato lin-
ka vyrážet z Kolína vždy v X:36
a příjezdy do Kolína budou
v X:22. Integrace PID bude rov-

něž rozšířena o úsek Vlkaneč
a Světlá nad Sázavou. Linka
S57 bude vlivem integrace del-
ší o úsek Krty – Blatno u Jeseni-
ce. S80 pak o úsek Budčice –
Světlá nad Sázavou. V úseku Le-
deč nad Sázavou – Světlá nad
Sázavou pak již nebude pend-
lovat linka S80. Vlakem s ozna-
čením R9 pak nově dojedete
až do Světlé nad Sázavou.
R22 až do obce Staré Splavy.

● Změn na železnici je ještě mno-
hem více. Jejich přehled nalez-
nete například na facebooko-
vém profilu Pražské integrova-
né dopravy nebo na webu to-
hoto organizátora dopravy
pid.cz. Redukce železniční do-
pravy budí v mnoha cestujících
pohoršení a podle mnohých
reakcí na Facebooku Ropidu
přinese Praze další nepřízni-
vou automobilovou zátěž.
„Doufám, že příští vedení kraje
dá ty lokálky zase do pořád-
ku,“ reaguje na Facebooku Ro-
pidu například Štěpán Šubrt.

Noční spoje končí nejen na hlavním nádraží. ROPID

Rušení železnice je na evropské poměry poměrně unikát. Přesto se tak děje v míře více než velké

V brněnském „Bronxu“ vznikly na nevyužitých zdech domů obří malby
Městskou galerii pod širým nebem v brněnském „Bronxu“ rozšířily během listopadu další dva muraly, tedy velkoplošné malby na nevyužitých štítových
zdech. Ve Staré ulici si kolemjdoucí prohlédnou Pater noster podle návrhu Milivoje Husáka. Na budově IBC na Příkopě se objevil Tep města, dílo ruského
výtvarníka Marata Danilyana (na snímku). Zobrazuje mladé lidi, kteří se baví a popíjejí v centru. Autora inspirovala návštěva Brna. Už dříve během letoš-
ního roku ozdobily zdi v Bratislavské a Vranovské ulici malby podle návrhů streetartisty Tima a malíře a ilustrátora Františka Petráka. Timo přispěl do
Městské galerie motivem Brouka Brňáka. Je to hmyz s krovkami v podobě brněnského městského znaku, tedy gotického štítu s červeno-stříbrným pruho-
váním. Petrák stylizovaně zobrazil světce Františka z Assisi, jak káže ptactvu v koruně stromu. Letos už další obrazy nepřibudou, příští rok se Městská ga-
lerie znovu rozšíří. Jubilejním desátým obrazem v Bronxu by měl být kubistický portrét Václava Havla od Adama Štecha, informoval spisovatel a naklada-
tel Martin Reiner, který za projektem stojí. CílemMěstské galerie je oživit takzvaný brněnský Bronx, sociálně vyloučenou lokalitu poblíž centra, která po-
dle Reinera v posledních letech prochází znatelnou změnou k lepšímu, avšak část lidí se jí stále vyhýbá. Důvod k návštěvě jim mohou dát muraly, které
postupně vznikají na štítových zdech bytových domů, v prolukách a na dalších příhodných místech. Celkem jich bude 20 až 25. Galerii prostřednictvím
participativního rozpočtu podpořilo město Brno. Další prostředky poskytla veřejnost prostřednictvím komunitního financování. ČTK

Vlaky pro flamendry končí.
Přespolním to pojede hůř
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Známější jsou
jejich vynálezy
než jména.

Technické muzeum v Brně
(TMB) zdobí trvalá připomín-
ka odborníků, kteří se zaslou-
žili o pokrok lidstva, ale je-
jich jména zůstala neznámá.
Autorem busty bez tváře s po-
hyblivým mechanickým sou-

kolím je sochař a pedagog Fa-
kulty výtvarných umění Vyso-
kého učení technického
v Brně Dušan Váňa. Podnět
vzešel z Asociace strojních in-
ženýrů. „V expozicích muzea
mají návštěvníci možnost se-
známit se s řadou strojů a dal-
ších unikátních technických
zařízení, které připomínají le-
titou snahu lidstva o technic-
ký rozvoj ve všech jeho smě-
rech a podobách. I když se ex-
ponáty fyzicky zachovaly,

u většiny z nich už nelze zjis-
tit jména jejich tvůrců,“ uve-
dl ředitel muzea Ivo Štěpá-
nek. Tvář busty proto postrá-
dá konkrétní rysy, je však
v pohybu díky mechanické-
mu soukolí. „Inspiroval jsem
se představou, že jednotlivé
myšlenky, které vytvářejí vý-
sledné technické řešení, musí
na sebe navazovat stejně,
jako do sebe zapadající zuby
mechanického soukolí,“ po-
psal dílo Váňa. Pravidelné opa-

kování pohybu soukolí pak
připomíná usilovnou a ne-
ustávající práci. Nový objekt
doplňuje v muzeu busty ně-
kterých význačných osobnos-
tí vědy a techniky, například
vynálezce vodní turbíny Vik-
tora Kaplana nebo vynálezce
heliogravury Karla Klíče. Je-
jich objevy i další inovace po-
máhaly uskutečnit a uvést do
praxe tisíce neznámých vě-
decko-technických pracovní-
ků, zdůraznil Štěpánek. ČTK Busta bez tváře TMB

Zaměstnanci Vojenské nemoc-
nice v Brně řeší dovolenou ře-
ditele Martina Stračára, který
byl minulý týden na horách.
Upozornil na to Brněnský de-
ník, podle kterého to rozjitři-
lo už tak vypjatou atmosféru
s ohledem na epidemii. Stra-
čár řekl, že na dovolené nebyl
rok a kromě ředitelské práce
měsíčně slouží 120 hodin jako

lékař, aby v době epidemie po-
mohl. Před volnem sloužil ve
svátek 17. listopadu a z dovole-
né se účastnil dvou on-line jed-
nání krajského krizového štá-
bu. Stračár vyvolal pozdvižení
už před rokem, kdy se vrátil
z hor a měl pozitivní test na
covid. Nyní byl na dovolené
minulý týden od pondělí do
pátku. ČTK

Dosud neznámý pachatel pře-
padl s krátkou střelnou zbra-
ní v ruce čerpací stanici
v Brně ve Sportovní ulici. Od-
nesl si bezmála 20 tisíc ko-
run. Na policejním webu
o tom informoval mluvčí Bo-
humil Malášek. Po pachateli
policie pátrá. Lupič čerpací
stanici přepadl 21. listopadu.
„Krátce po šesté hodině asi za
tři čtvrtě minuty získal skoro
20 tisíc korun v hotovosti,“
uvedl mluvčí.

Muž ve věku kolem třiceti
let, vyzbrojený krátkou střel-
nou zbraní přišel k pokladně
a vymohl si na obsluze vydá-
ní peněz. Když mu je poklad-
ní vydal, muž z čerpací stani-
ce odešel. Z kamerových zá-
znamů vyšetřující kriminalis-
té zjistili, že lupič je asi 175
centimetrů vysoký, na sobě
měl tmavě modrou prošíva-
nou bundu a světle modré
kalhoty ve spodní části ohr-
nuté. Na nohou měl tmavé

sportovní boty se třemi pru-
hy. Muž, který měl obličej za-
krytý tmavým respirátorem,
nosí dioptrické brýle a prav-
děpodobně má i knír.
Na hlavě měl tmavou čepi-

ci a na rukou černé rukavice.
Přes rameno pak menší pán-
skou tašku. Případné po-
znatky k identifikaci lupiče
a okolnostem přepadení lze
předat brněnským krimina-
listům na tísňovou telefonní
linku 158.

inzerce

Busta oslavuje pokrok lidstva

Šéf na dovolené.
Lékaři se zlobí

Loupež. Hledají muže
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Vila po požáru a před požárem. Vybavena byla luxusně – zlaté kliky a kohoutky nebo akvárium se žraloky. 2x MAFRA

Dům Radovana
Krejčíře byl vydra-
žen za 21,38 milio-
nu korun.

V osmém pokusu dražby
měli o vilu v Černošicích
u Prahy mediálně známého
Čecha zájem jen dva zájemci.
Vyvolávací cena 21,1 milionu
korun byla stejná jako při sed-
mém pokusu vilu vydražit

loni v srpnu. Vyplývá to z in-
formací e-drazby.cz.
Pokusy vydražit větší ze

dvou černošických vil Rado-
vana Krejčíře začaly v roce
2016. Vila byla v exekuci,
v srpnu 2019 ji poškodil roz-
sáhlý požár, který její cenu
drasticky snížil (snímky vily
dole). Její vyvolávací cena
dnes byla polovinou odhado-
vané ceny po požáru, která či-
nila přes 42 milionů korun.
Podmínkou připuštění k draž-
bě bylo také složení dražební

jistoty 10milionů korun. Nej-
menší částka, kterou bylo
možné přihodit nad dražební
cenu, bylo deset tisíc korun.
Advokát Roman Tomek ze

společnosti Sedlakova Legal,
který dříve dražbu Krejčířovy
vily označil za „český neko-
nečný příběh“, řekl, že z práv-
ního hlediska byla vydražena
proto, že již nikdo nekladl
další právní překážky. Kromě
spekulace, že by nebylo do-
placeno nejvyšší podání zá-
jemcem, který vilu za 21,38

milionu koupil, však Tomek
označuje všechny možnosti
dalších průtahů za čistě teore-
tické.
Poslední z možných práv-

ních překážek byla vyřešena
pravomocným rozsudkem
Vrchního soudu v Praze
25. listopadu. Ten potvrdil
rozhodnutí prvoinstančního
krajského soudu, který v létě
zamítl žalobu Krejčířovy
manželky Kateřiny, jež chtě-
la převést chátrající stavbu
na stát.

Krejčíř uprchl v roce 2005
z Česka během policejní pro-
hlídky právě z černošické
vily. Od roku 2013 je v Jihoaf-
rické republice ve vězení. Kro-
mě trestu za únos a pokus
o vraždu tam čelí i obvinění
z několika pokusů o útěk
a plánu zabít policistu a práv-
níka. Pražský vrchní soud
v roce 2018 mu pravomocně
potvrdil souhrnný trest 15 let
vězení za pokus o vytunelová-
ní státního podniku Čepro
a za řadu dalších činů. ČTK

inzerce

Vila uprchlého podnikatele prodána
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Vědci zkoumají
složení odpadních
vod. Dříve se takto
zjistilo, kde se ve
městech nejvíce
užívají drogy.

Jedním ze způsobů, jak po-
psat vývoj epidemie infekční
nemoci nežli na základě dia-
gnostických testů, je zkou-
mat složení odpadních vod,
do kterých virus vylučujeme.
Konkrétně výskyt covidu-19
sleduje Vysoká škola chemic-
ko-technologická v Praze
(VŠCHT). A právě podle dat
zdejších expertů byl přes le-
tošní letní měsíce záchyt po-
zitivních jedinců skrze testy
nižší, než kolik infikovaných
odpovídalo vzorkům vod.
„Trend v zásadě začal

v červnu až v červenci letošní-
ho roku, my jsme si tím zača-
li být jisti koncem září 2021,“
vysvětlil Jan Bartáček z Ústa-
vu technologie vody a prostře-
dí VŠCHT. To byl podle docen-
ta vysoké školy zlomový bod,

kdy se ústav rozhodl publiko-
vat varování sdělující, že je-
jich data se zásadně rozcháze-
jí s daty poskytovanými Ústa-
vem zdravotnických informa-
cí a statistiky ČR (ÚZIS).
„Podle našich dat se zdálo,

že je v Praze podstatně více
infikovaných lidí, než bylo
známo z počtu provedených
testů,“ uvedl Bartáček. Podle
docenta se na přelomu září
a října jednalo o zhruba čtyř-
násobek počtu nakažených
zjištěných standardními
PCR testy, během října pak
o minimálně pětinásobek,
ale nemůže vyloučit ani dese-
tinásobek.
Oficiální data od ÚZIS po-

dle Bartáčka nejprve dlouho
stoupala v takzvanémkonzer-
vativním scénáři vývoje a až
po polovině října se začala
křivka nakažených strmě zve-
dat. „Najednou nestačil ani
konzervativní scénář, ani rizi-
kový scénář. Nárůsty byly vyš-
ší než cokoliv, co ÚZIS před-
pokládal,“ sdělil docent Ústa-
vu technologie vody a prostře-
dí. Podle něj se počet nakaže-
ných zvedal rovnoměrněji,
nešlo o strmý vzestup. Nyní

byly prognózy odÚZIS a odha-
dy od Ústavu technologie
vody a prostředí dorovnány,
poskytují stejná data. Bartá-
ček zároveň upozorňuje, že
detekce viru z odpadních vod
je pouze velmi hrubou meto-
dou, která detekuje spíše
trendy, než že by určovala

přesný počet. Rušivými vlivy
mohou být třeba výkyvy
v průtoku odpadních vod vli-
vem srážek nebo rozdílná
produkce virových částic
u různých variant viru.
V současnosti tým VŠCHT

odebírá vzorky dvakrát týdně
z hlavního přítoku pražské

čistírny odpadních vod, která
odvádí zhruba polovinu
všech splašků z hlavníhoměs-
ta. Kromě toho vědci jednou
týdně testují i deset menších
stok reprezentujících rezi-
denční čtvrti, nákupní cen-
tra, studentské koleje a další
specifická místa. iDNES.cz a MAP

Denně umírají

33
Počet zemřelých s prokáza-
ným onemocněním přesáhl
33 tisíc, k pondělí to bylo
33 069 obětí. Od poloviny lis-
topadu umírá s covidem ko-
lem stovky pacientů denně.
Dál rostou i počty nově na-
kažených. Sedmidenní repro-
dukční číslo, které uvádí, ko-
lik dalších lidí nakazí jeden
pozitivně testovaný, stagnu-
je. Jeho hodnota je 1,12. Jed-
nička znamená zrychlování
epidemie. Hodnota se drží
nepřetržitě přes tři měsíce.

Zatím dobré
Situace ve středočeských
nemocnicích je podle kra-
je zatím stabilizovaná.
Ve zdravotnických zaříze-
ních je 360 pacientů s covi-
dem-19, před týdnem jich
bylo o dva méně. Mírně
přibylo pacientů na jed-

notkách intenzivní péče.
Nemocnice zhoršující se
pandemickou situaci zvlá-
dají za pomoci armády,
vyplynulo z jednání řídicí
skupiny krajského krizo-
vého štábu. Informoval
o tom včera odpoledne
mluvčí středočeského
hejtmanství David Šíma.

Další nakažený
omikronem?
V Ústeckém kraji hygiena
vyšetřuje deset lidí, kteří
cestovali se ženou z Liber-
ce nakaženou variantou
omikron. Žádný záchyt za-
tím neevidují. iDNES.cz

ČR se připojila k evropskému projektu zjišťování koronaviru v odpadních vodách

Školy budou na velké testování připraveny
Hasiči do krajů rozvážejí přibližně milion antigenních testů pro testování žáků na co-
vid-19. Školám se tak doplní zásoby pro testování chystané na 6. prosince. Pokud by jim
na příští pondělí nestačily, budou mít k dispozici ještě kolem 280 tisíc testů ve skladech
krajských pracovišť Národního pedagogického institutu. Na snímku jsou hasiči ze Zá-
chranného útvaru HZS v Hlučíně. ČTK

Barack ObamaBarack Obama
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prezidentské pamětiprezidentské paměti

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

Vzorky několik dní z odpad-
ních vod odebírají v Brně,
Ostravě a Plzni. Praha se touto
analýzou zabývá déle, v minu-
losti se takto zjišťovalo, v ja-
kých částech města se nejvíce
užívají drogy.

● Takto se v lednu loňského
roku zjistilo, že nejvíce ko-
kainu se užívá v Holešovicích,
kde je největší koncentrace
„hipsterů“, tedy mladých lidí,
kteří se zabývají humanitními
vědami a často se zdržují
v kavárnách nebo v barech.
Z oblasti Palmovky, z části Lib-
ně a Kobylis přiteklo v rámci
Prahy stokou do čističky od-
padních vod v Bubenči nejvíce
pervitinu.

● Rozbor vzorků odpadních vod
nyní slouží k mapování epide-
mie covidu. Monitoring splaš-
ků umožňuje získat poměrně
přesné informace o výskytu
viru v dané lokalitě, a to s něko-
likadenním náskokem před kli-
nickými příznaky onemocnění.

● „Informace o výskytu viru
může sloužit k rychlému přijí-
mání účinných hygienicko-epi-
demiologických opatření – na
základě objektivních dat. Moni-
toring zachytí i viry od nakaže-
ných osob bez příznaků. Navíc
tělo vylučuje virus dříve, než
pacienti cítí příznaky,“ uvedla
ředitelka Státního zdravotního
ústavu Barbora Macková.

Krátce z dění kolem covidu

Z kanálů zjistili, že covid má
10krát víc lidí, než tvrdí testy

KOMERČNÍ SDĚLENÍ



T ékáren!

Konec babským
radám – lupy zničí konopí
Lupy, lupy, lupy… Problém, který před okolím
neukryjete. Ať už vás trápí lupy suché, volně
padající z vlasů jako sníh, nebo mastné, jež se
vyznačující žlutými ložisky pevně přichyceným

k pokožce hlavy, vždy je potřeba mít pevné nerv
a hlavně nevěřit babským povídačkám.

Pokud už vás unavuje zkoušet na lupy všechno možné, zkuste to jinak. Sázkou na
jistotu je Capillus šampon proti lupům, který díky jedinečnému složení poskytuje
maximální účinnost, jelikož zasaženou pokožku okamžitě hydratuje, zabraňuje jejímu
dalšímu vysychání a tím i další tvorbě nežádoucích lupů. Unikátní kombinace konopn
oleje a majoránky posiluje a zaceluje vlasovou pokožku. Grepová semínka účinně bo
s přemnoženými kvasinkami, a tak ulevují od nepříjemného svědění.

Aktivně
a šetrně
odstraňuje
UŠNÍ MAZ!
Snižuje riziko
zánětu ucha
Čištění uší je důleži-

ou součástí každodenní
ygieny. Na jejich čištění se
ětšinou využívají vato-
é tyčinky. Ty však často
atlačují ušní maz hlouběji
o zvukovodu, což může
působit nepříjemný zánět.
Představujeme vám proto
účinnou a bezpečnou revo-
luci v čištění uší!
Pro pravidelnou ušní hygienu
doporučujeme vyzkoušet speciální
AurisClean ušní sprej z prémiové
řady Da Vinci Academia, který
účinně odstraňuje nadměrný ušní
maz. Tím preventivně zamezuje
tvorbě ušní mazové zátky, čímž sni-
žuje riziko zánětu ucha. AurisClean
funguje na revolučním principu
aktivního kyslíku. Díky němu
dochází k odloučení ušního mazu od
kůže zevního zvukovodu. Unikátní
složení a pohodlná forma aplikace
tohoto zdravotnického prostředku
garantuje bezpečné užívání jak
u dospělých, tak i dětí. K dostání ve
formě spreje či kapek.

Opět vás přepadla rýma a vy nevíte, jak s ní zatočit? Hledáte alternativu
za neúčinné mořské vody či běžné nosní spreje, které nelze používat dlou-
hodobě? Vsaďte na sílu léčivých bylin a zastavte rýmu teď hned!
Vyzkoušejte účinný, rychlý a opravdu silný RymaSTOP Dr. Weiss – bylinný nosní spray. Tento
zdravotnický prostředek totiž obsahuje unikátní kombinaci 10 standardizovaných bylinných
extraktů HERBALMEDICTM, extrakt z boswellie a kyselinu hyaluronovou. Poskytuje tak okamži-
tou úlevu od ucpaného nosu, šetrně čistí, regeneruje a zvlhčuje nosní sliznici. Díky obsahu
přírodních účinných látek je možno tento přípravek aplikovat dlouhodobě. Veškeré obsažené
látky jsou navíc v bezpečných koncentracích, a proto nepředstavují riziko alergické reakce.
Nosní spray RymaSTOP® Dr. Weiss je vhodný také pro těhotné a kojící ženy.

EXTRA SÍLA BYLIN pro váš ucpaný nos!

RÝMĚ!
ÚČINNĚ

A BEZPEČN
S AKTIVNÍ
KYSLÍKEM
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revmatickým kloubům
Vyzkoušeli jste již nespočet přípravků na bolest kloubů
a nic pořádně nezabírá? Na první náznaky revmatu i běž-
nou bolest kloubů je tady novinka REVMABLOK AKUT.
REVMABLOK AKUT omezuje bolest, brnění a trnutí kloubů,
zklidňuje zánět a zlepšuje hybnost kloubů. Obsahuje léčivou rašelinu
a masážní mikroperličky spolu se zklidňujícími rostlinnými extrakty v čele
s šišákem bajkalským, rozrazilem, světlíkem, rozmarýnem a bazalkou. Díky
této kombinaci účinně potlačuje zánět, bolest a ztuhlost kloubů a přináší
rychlou úlevu. Přípravek je speciálně vyvinutý i pro malé klouby ruky a nohy
a vyznačuje se příjemnou a nelepivou konzistencí. Při pravidelném používání
zdravotnického prostředku REVMABLOK AKUT dochází k úlevě postižených
kloubů a také k prevenci vzniku tohoto problému.

ŘEKNĚTE NE

INZERCE
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Statistiky a dotaz-
níky jsou skvělá
záležitost. Někdo
se z nich může ra-
dovat, jinému při-
náší spíše chmury.

Znalci kvalitního českého di-
vadelního dramatu ten výrok
dobře znají. Karel Infeld
Prácheňský ve hře českého
génia Járy Cimrmana Záskok
sebevědomě prohlásí: „V Čes-
kých Budějovicích by chtěl
žít každý… kromě mě, teda!“
Český všeuměl semýlil. Mini-
málně jeho odhad už neplatí
pro současnost.

Podnikatelský duch
baťováků stále kvete
Nejlepší podmínky pro ži-

vot má Zlínský kraj, tedy re-
gion na opačném konci re-
publiky. Vyšlo to z dat, která
v rámci šetření Místo pro ži-
vot mezi sebou porovnala
agenturaDatank a k tomupři-
dala vlastní šetření. Baťův
kraj je tak pro letošní rokmís-
tem, kde se lidem v Česku
žije nejlépe. České Budějovi-
ce ale nemusejí plakat. Mezi
čtrnácti českými kraji, včet-
ně Prahy, si Jihočeský kraj vy-
bojoval od svých patriotů
slušné páté místo.
Zlínští oceňují na svém re-

gionu například pocit bezpe-
čí. Počty trestných činů jsou
v této části republiky, v pře-
počtu na tisíc obyvatel, jedny
z nejnižších. Již tradičně se tu
také projevuje podnikatelský
duch ševce Tomáše Bati
a jeho následovníků. I proto
je tu možná jedna z nej-
nižších měr nezaměstnanos-
ti v Česku. Ukazuje se také,

že podíl studentů v poměru
k počtu obyvatel je nejvyšší
v České republice, atraktivita
zdejších vysokých škol je
tady na mimořádně vysoké
příčce, tedy absolutně nejvyš-
ší ze všech krajů.

Praha. Jak se žije lidem na
dně obliby?
Na opačnémkonci spokoje-

nosti pro život se umístila Pra-
ha, jež skončila předposlední

před Ústeckem. Hlavníměsto
se jako jeden z mála regionů
v Česku nepotýká s úbytkem
obyvatelstva a vysoké platy
sem lákají stále víc zájemců.
Jako důvod ke spokojenosti
Pražané uvádějí především
vysoké mzdy (nad celostát-
ním průměrem) a nejvyšší
příjem na člena domácnosti.
Také studenti mohou Pra-

ze připsat jen to dobré. Ales-
poň v tom, že jejich výsledky

u státní části maturitních
zkoušek jsou celorepubliko-
vě nejlepší.
Co se týká pocitu bezpeč-

nosti a odhalování pachatelů,
je na tom česká metropole
výš než „nejšťastnější“ Zlín-
sko. Je to ale dané také skuteč-
ností, že v Praze je největší
počet mužů zákona na počet
obyvatel. A to jak těch ve stát-
ní službě, tak v řadách měst-
ských strážníků.

Pražáci žijí v krcálcích a za
volantem tráví hodiny
V čem je Praha naopak prů-

měrná, to je množství léká-
ren na tisíc obyvatel a stejně
tak počet minipivovarů. Do-
slova tragická situace je ale
v bytové oblasti. Ceny nových
bytů tady dosahují běžně už
130 nebo 140 tisíc korun za
metr čtvereční, a to i u těch
nejmenších garsonek.
Ti, kteří se do práce přesu-

nují i přes poměrně dokonalý
systém MHD vlastními auty,
jsou v Praze rozladění nejdel-
ší dojezdovou dobou do za-
městnání. Dopravních nehod
se zraněnímnebo smrtí v pře-
počtu na sto kilometrů je
v Praze absolutně nejvíc.
Tohle hodnocení je ale dob-

ré vnímat i z pohledu těch,
kteří sice v Praze pracují, ale
za bydlením dojíždějí blíž či
dál za hranice hlavního měs-
ta, kam je vyhnala nejen tou-
ha po klidnějším prostředí,
ale především vysoké ceny
bydlení ve městě.

Nešťastné Ústecko
Kraj na severu republiky

patří k nejméně oblíbeným
dlouhodobě. Nejen letos, ale
i v minulých letech se pohy-
buje podkrušnohorská oblast
na spodních příčkách. Sice tu
už nerezonují tolik problémy
životního prostředí, ale lidi
tu trápí jiné věci. To, co oby-
vatele kraje znepokojuje, je
například velký počet lidí žijí-
cích na sociálních dávkách,
často nízká úroveň pohostin-
ských zařízení a také roz-
šířený hazard. Životní pro-
středí se tu výrazně zlepšilo.
V jiném indexu kvality života
se na špici těch nejhorších
míst trvale umisťuje napří-
klad Most, Litvínov nebo Dě-
čín. PAVEL HRABICA

Ideální jako dárek pro všechny, kteří mají rádi přírodní
kosmetiku. Set se skládá z tuhého šamponu, tuhého
mýdla a tuhého tělového másla. Nabízí tak všestrannou
péči, která zlepší jakýkoliv okamžik po náročném dni.

EXPRESNÍ
VYZVEDNUTÍ

dm.cz/expres

”TATO ZIMA
BUDE KOUZELNÁ“
mýdla a tuhého tělového másla. Nabízí tak všestrannou 
péči, která zlepší jakýkoliv okamžik po náročném dni.

certifikovaná
přírodní kosmetika

VEGAN

alverde
tuhé produkty
tuhý šampon 45 g
+ mýdlo 45 g
+ tělové máslo 40 g

209Kč

inzerce

Kde se víc umírá

Spokojenost v životě se může
odvíjet i od toho, jestli žijete
tam, kde se umírá v brzkém
věku, nebo tam, kde žijí
dlouhověcí lidé.

● V Praze, která skončila v po-
řadí Místa pro život na před-
posledním místě, je naděje
mužů na dožití o 1,5 roku až
dva roky vyšší než v nejspo-
kojenějším Zlínském kraji.

● Zlínské a pražské ženy jsou
na tom s průměrným věkem
stejně. V průměru se dožíva-
jí víc než 82 let, tedy o dob-
rých pět let víc než pánové.

Utíkají

14
O tolik procent se snížil počet
obyvatel v Ostravě za posled-
ních pět let. Pro město, kde
žije kolem 300 tisíc lidí, to
představuje významný úby-
tek. Značný podíl má na od-
chodu útlum těžby černého
uhlí a omezení hutní činnos-
ti. Percentuálně však mezi
kraji trpí odchodem lidí Karlo-
varský kraj. Tam „zmizelo“
asi šestnáct procent obyvatel.
Do této statistiky jsou ale za-
počítána i úmrtí. Lidé přibýva-
jí v rámci Česka jen v Praze
a ve Středočeském kraji.

Spokojení
hudrové
Protože dobrých zpráv
v poslední době ubývá,
máme pro vás jednu přímo
skvělou. I když demonstru-
jeme a hudráme na všech-
no kolem, životní spokoje-
nost je v Česku třetí nejvyš-
ší v Evropě, hned po Belgii
a Nizozemsku. Zároveň
pouze tato trojice národů
se cítí opravdu dobře. Pro
devět z deseti Čechů je při-
tom zdrojem radosti hlav-
ně rodina. Ukázaly to ne-
dávné průzkumy NN Život-
ní pojišťovny. MAFRA

Cimrmanův omyl. V Českých
Budějovicích nechce žít každý



Internetová ochrana
pro celou rodinu

Bezpečnostní software pro celou rodinu
Chráněné internetové bankovnictví a platby
Webkamera a router pod kontrolou
Nízké systémové nároky nezpomalují počítač

ESET Family Security Pack pro
3 počítače a 3 mobilní zařízení
na 12 měsíců (elektronická licence)

Kupte na www.alza.cz nebo volej te225 340 111
Uvedené ceny jsou v CZK s DPH a platí od 1. 12. 2021 do odvolání nebo vyprodání interních skladových zásob. Změna ceny vyhrazena, více na www.alza.cz/reklama. Aktuální ceny najdete vždy na www.alza.cz. Dárky jsou dodávány pouze do vyčerpání zásob.

1 590,-
obj. kód: WZ526a20

Vyzrajte na moderní podvodníky a škodlivé viry díky bezpečnostnímu softwaru. Virtuální štít zajistí
soukromí vašich dat, bezpečné platby na internetu a výrazně zvyšuje ochranu zařízení před moderní

formou škodlivého kódu a dalšími hrozbami. Instalovat ho můžete na 3 počítače a 3 další chytrá
zařízení jako telefon či tablet, v bezpečí tak bude celá rodina.

S dárky vám podáme pomocnou ruku.

Bezpečnostní software pro celou rodinu

ESET Family Security Pack pro 
3 počítače a 3 mobilní zařízení
na 12 měsíců (elektronická licence)

1 590,-
WZ526a20
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Dárková sada obsahuje
produkty, díky kterým
dosáhnete skvěle
vypadajících vousů
kdykoliv a kdekoliv.

EXPRESNÍ
VYZVEDNUTÍ

dm.cz/expres

”TATO ZIMA
BUDE KOUZELNÁ“

Dárková sada obsahuje 
produkty, díky kterým 

 KOUZELNÁ KOUZELNÁ“

ebelin
MEN vousy
zastřihávač vousů 1 ks
+ kartáč na vousy 1 ks
+ hřeben na vousy 1 ks

279Kč

„Nebraňme se
změnám, ale na-
opak je využijme
ve svůj prospěch,“
říká možný ministr.

Designovaný premiér Petr
Fiala včera odpoledne odeslal
prezidentovi Miloši Zemano-

vi návrh na jmenování Jozefa
Síkely ministrem průmyslu
a obchodu. V předchozím ná-
vrhu figuroval původní kandi-
dát Starostů a nezávislých
(STAN) VěslavMichalik, který
se však minulý týden kandi-
datury vzdal kvůli spekula-
cím o svém podnikání.
Fiala se se Síkelou sešel

kvůli prioritám ministerstva
průmyslu. Fiala po oznámení
nové nominace STAN v pon-

dělí uvedl, že Síkela je zkuše-
ný manažer s dlouholetou
praxí. „Sešel jsem se s panem
Jozefem Síkelou, abychom
společně probrali prioritymi-
nisterstva průmyslu a obcho-
du. Jsem rád, že naše názory
na problematiku resortu se
shodují,“ uvedl Fiala po
schůzce ve Sněmovně na
Twitteru.
Síkela je manažer, bankéř

a investor. Má za sebou 30 let

v bankovnictví ve střední a vý-
chodní Evropě, byl i členem
představenstva rakouské Ers-
te Group. V pondělí uvedl, že
Česko čeká řada globálních
výzev. „Stát by měl mít ambi-
ci takovým změnám nebrá-
nit, ale naopak je využít ve
svůj vlastní prospěch. Věřím,
že v prosazování těchto té-
matmi pomůžemá dlouhole-
tá zkušenost z vrcholného
mezinárodního bankovního
prostředí,“ řekl. Na minister-
stvo chce přinéstmoderní pří-
stupy. Michalik se nominace
vzdal minulý čtvrtek po sérii
informací médií o svém pod-
nikání. Novinářům řekl, že
potenciální střet zájmů ko-
lem solárních elektráren by
mohl před jmenováním mi-
nistrem vyřešit jejich prode-
jem. Podnikání jeho rodiny
na Kypru podle něj bylo legál-
ní, ale kvůli tomu, že má
v Česku negativní pověst, ne-
chtěl budoucí vládu Spolu
(ODS, KDU-ČSL, TOP 09) a Pi-
rátů se STAN zatěžovat dlou-
hodobými diskusemi o svém
podnikání. ČTK

Na horách
sněží
První letošní sníh dorazil
do Česka. Zatím sněží na
horách. Řidiči musejí být
při cestě do Krkonoš opatr-
ní. Řadu silnic tam pokrývá
vrstva ujetého sněhu. Na
hřebenech hor leží asi čtvrt
metru sněhu, z toho je
zhruba polovina nového.
Ujetý sníh leží i na silnicích
v Orlických horách, kde si
řidiči musejí dát pozor
i na sněhové jazyky. Sněží
i v Krušných horách. Tam
se přidal i silný vítr. Došlo
také k řadě nehod. ČTK

Jozef Síkela STAN

inzerce

Číslo dne

500
Tolik milionů chce investovat
Malajská královská investiční
banka (The Royal Investment
Bank of Kelantan – RIBK) do
zámku Protivín, který nedáv-
no koupila. Další novinkou
je, že banka vstupuje do EU,
a tedy i do Česka. Plánuje ve
státech EU investovat do fi-
nančních technologií, nemovi-
tostí, technologických parků
a výroby s důrazem na ekolo-
gii, obchodování s komodita-
mi, vývoj softwarových a zdra-
votnických řešení. ČTK

Krátce

Proč spadl
vánoční strom?
Na náměstí ve Slaném se
zlomil nazdobený vánoč-
ní strom. Dopadl mezi
dočasné pódium a vysta-
vený betlém. Může za to
větrné počasí nebo růsto-
vá vada kmene, uvedlo
město na Facebooku.
Policisté událost prověřu-
jí jako obecné ohrožení
z nedbalosti. Bylo velké
štěstí, že při pádu se
nikdo na náměstí nena-
cházel.

Bruslení kolem
Přemysla
Otakara II.
Náměstí Přemysla Otaka-
ra II. v Českých Budějovi-
cích možná nakonec pře-
ce jen nebude v době ad-
ventu úplně bez zábavní-
ho programu. Ve středu
by se mohlo znovu zdar-
ma otevřít kluziště ko-
lem Samsonovy kašny
a ve hře je i opětovné
spuštění vyhlídkového
kola.

Jizerská 50
i pro začátečníky
Část závodů Jizerské 50
povede letos po nové tra-
ti. Organizátoři chtějí vy-
jít vstříc hlavně začínají-
cím běžkařům. Ti poběží
i místy, kudy vedly trasy
v dobách, kdy Jizerská
50 startovala na Hrabě-
tické louce. Začátečníci
budou mít pro sebe vlast-
ní stopy. Díky tomu mo-
hou pořadatelé navýšit
i počet přihlášených. Pro
ty byl dosud stanoven
limit 750 lidí. Teď bude
moci na 10kilometrovou
trať vyrazit dvojnásobek
závodníků. Startovních
čísel bude 1500. iDNES.cz

Ministr Síkela má plán.
Chce využít tuto dobu



Homesharing – sdílená péče o děti s postižením
Inovativní projekt v Brně a Jihomoravském kraji realizuje Slezská diakonie

Homesharing je sdílená péče. Je to
způsob, jak může téměř každý z nás
dobrovolně podpořit rodiny dětí
s intelektuálním či kombinovaným
znevýhodněním. Hostitel (tj. rodina,
pár nebo jednotlivec) si pravidelně
bere dítě s postižením k sobě domů
na předem dohodnutou dobu: něko-
lik hodin týdně, den o víkendu apod.
Společně tráví čas přirozeným způso-
bem – jdou na procházku, na hřiště,
uvaří si u hostitele doma jídlo, hrají si.
Večer se pak dítě vrací zpátky domů
ke své rodině.
Rodiče dítěte zatím mají čas na-

brat nové síly nebo se věnovat dalším
dětem v rodině, partnerovi, vyřídit
si neodkladné záležitosti. Děti díky
pravidelnému kontaktu s hostitelem
získají nové vztahy, zkušenosti a do-
vednosti. Hostitelům Homesharing
přináší radost a dobrý pocit z pomoci
a smysluplně stráveného času. Může
se jím stát každý, kdo má trochu vol-
na navíc a chuť nezištně pomáhat.
Hostitele před zahájením spolupráce
s rodinou proškolíme a odborní pra-
covníci Slezské diakonie Úseku Brno
ho budou během celého procesu ak-
tivně podporovat.

STAŇTE SE HOSTITELEM PRODÍTĚ S POSTIŽENÍM
a dejte svému volnému času smysl!

Soustavná péče o dítě s postižením stojí často více energie než práce na plný úvazek.
Rodiny jsou dlouhodobě přetížené a vyčerpané. Nenechte je v tom! My vás v tom taky nenecháme.
Proškolíme vás a připravíme na novou roli hostitelů tak, abyste se v ní cítili dobře a měli z ní radost.

Potřebujete o Homesharingu více informací?
Chcete se stát hostitelem?
Chcete projekt finančně podpořit?

Kontaktujte koordinátorku Homesharingu pro Jihomoravský kraj:
Mgr. Radana Melková, pr.brno@slezskadiakonie.cz, tel.: 731 161 862
Sledujte aktuality Homesharingu na www.homesharing.cz a www.sdbrno.cz
a na Facebooku a Instagramu: Slezská diakonie – Úsek Brno.

Představte si, že si nemůžete téměř nikdy odpočinout. Nestíháte
nakoupit, uklidit, jít k lékaři, natož si vypít kávu nebo přečíst zprá-
vy. Rodiče dětí s mentálním či kombinovaným postižením čelí podle
vědeckých studií vysoké míře stresu. Velmi často totiž nemají k péči
o své dítě dostatečnou podporu. Proto i jedno odpoledne týdně, které
mohou využít sami pro sebe či pro ostatní členy rodiny, má pro ně cenu
zlata. A přesně to jim může dát Homesharing.

Baruška
Žije s rodiči a dvěma bratry (8 a 9

let) ve vesnici na jihu Moravy. Je to
aktivní holčička, která si ráda hraje
s míčem, houpe se na houpačce nebo
za pomoci rodičů zdolává lanovou
prolézačku u nich na hřišti. Barča se
na krátké vzdálenosti pohybuje sa-
mostatně, delší překonává na vozíč-
ku. Nemluví, komunikuje za pomoci
znaků a gest, a svoje emoce umí dát
zřetelně najevo. Navštěvuje ve svých 8
letech 1. třídu speciální školy, její vývoj
je však v důsledku vrozeného postiže-
ní na úrovni ani ne dvouletého dítěte.

A jak může Bářině rodině pomoci
Homesharing? Baruška má ráda, když
se jí někdo intenzivně věnuje, je pak
velmi otevřená, spolupracující a ve-

selá. Hostitelé ji určitě potěší, když ji
vezmou ven, např. na hřiště – tam ji to
baví opravdu hodně dlouho.

Rodiče se také těší, že v době, kdy
bude Barča pobývat v hostitelské ro-
dině, se budou moci naplno věnovat
synům – jeden z rodičů totiž vždy pe-
čuje o Báru a o toho druhého se musí
kluci „podělit“. Rádi by se syny občas
podnikli i to, co společně s Barčou
moc nejde, a budou vděčni za chvíli
volna pro svoje vlastní zájmy a koníč-
ky, na které v běžném provozu s dětmi
nezbývá čas ani energie.

Dítě s mentálním či kombino-
vaným znevýhodněním získává
díky Homesharingu přirozeně
nové sociální kontakty a doved-
nosti v rodině hostitele, zatímco
jeho rodina si může odpočinout
a nabrat nové síly. Hostitel po-
máhá a zároveň smysluplně tráví
svůj volný čas.

„Je ideální, když vás něco baví
a zároveň tímhodněpomůžete ně-
komu, kdo to opravdupotřebuje.“
Kateřina Klugová, hostitelka
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Čtyřicet let tam
byla skládka. Plná
zrezlých strojů.

Návštěvníci jižních Čech se
už přístí rok mohou vydat do
opravené středověké tvrze Ti-
chá. Bude to poprvé, kdy se
tam veřejnost dostane. Tvrz
dalo dohromady sružení Hra-
dy na Malši.
Věž svého času přežila i po-

kus pohraničníků vyhodit ji
do povětří. „Věž bude záro-
veň sloužit jako vyhlídkový
bod s dalekým výhledem na
Šumavu a nejvyšší vrchol No-
vohradských hor Kamenec.
Bude se používat i jako hrad-
ní rozhledna,“ řekl předseda
sdružení Radek Kocanda. Do-
plňkovou trasou bude pro-
hlídka sklepů z doby založení
tvrze okolo roku 1280.
Sdružení připomene i rytí-

ře Jana z Michalovic, jednoho

z prvních majitelů tvrze,
o níž je první písemná zmín-
ka z roku 1360. Tvrz koupilo
sdružení společně s obcí Dol-
ní Dvořiště v roce 2008 za
450 tisíc korun. Předtím byla
tvrz součástí rozpadlého stat-
ku s troskami zrezlých vraků
zemědělských strojů. „Byla
to čtyřicetiletá skládka komu-
nálního odpadu, ze které

jsme odvezli zhruba 80 tater
olejových barelů, lednic, růz-
ných plastů,“ řekl Kocanda.
Když ji sdružení koupilo, exis-
tovala jen věž, poškozená
poté, co se ji pohraničníci
v roce 1978 pokusili vyhodit
do vzduchu. Byla zarostlá, na
koruně věže vyřezalo sdruže-
ní 67 stromů. Jeden ze zlomů
přišel v roce 2010, kdy ar-

cheolog Tomáš Durdík našel
na koruně věže zlomky stře-
dověkých kachlů. Postupně
se povedlo odkrýt i sklepení
či hradby. Sdružení objevilo
i základy ještě jedné čtverco-
vé věže. Z ní povede můstek,
původní měřil asi 15 metrů.
Areálu dominuje věž s hráz-
děným obytným patrem
a dlátkovou střechou pokry-

tou dřevěný šindelem, jediná
svého druhu v Česku. Sdruže-
ní vybudovalo také návštěv-
nické centrum, výstavní sál
i krčmu. Romantickou kulisu
tvoří podle Kocandy rybník
Hláska, jenž býval zdrojem
vody, plnící příkop kolem tvr-
ze. Sdružení opravovalo tvrz
tak, jak se to mohlo dělat ve
středověku. ČTK

Tvrz vznikla ve 13. století. Patřila i Rožmberkům, Jan Buquoy ji v roce 1789 přestavěl na pivovar. Od 50. let areál chátral. 2x ČTK

Tvrz přežila všechno. Třeba
pokus o vyhození do povětří

inzerce
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Supersilná sluneč-
ní bouře by mohla
vést k podobným
důsledkům, jaké
„předvádí“ covido-
vá pandemie.

Sluneční bouře jsou vzácné.
Podle kybernetičky na Kali-
fornské univerzitě v Irvine
Sangeethy Abdu Jyothiové je
každé desetiletí šance na slu-
neční bouři mezi 1,6 až
12 procenty. Za posledních

dvě stě let lidstvo zaznamena-
lo jen tři takové události.
Tou nejsilnější byla sluneč-

ní bouře v roce 1859, též zná-
má jako Carringtonova udá-
lost, zaznamenaná dvojicí
britských astronomů Richar-
dem Christopherem Carring-
tonem a Richardem Hodgso-
nem. Výron koronální hmoty
s nabitými elektrickými části-
cemi dosáhl zemské magne-
tosféry po necelém dni. Polár-
ní záře byla viditelná až v sub-
tropech.
Po celém světě jiskřily tele-

grafy, jejich operátoři dostá-
vali elektrické rány a dochá-

zelo k požárům. Byly zazna-
menány také případy, kdy te-
legrafy fungovaly i přes odpo-
jení od sítě.

Sedmmiliard dolarů
Pokud by v dnešní době za-

sáhla Zemi sluneční bouře
stejné intenzity, nebylo by
možné používat internet, sa-
telity, mobilní telefony, GPS
a bankomaty. Kdyby nastal
dlouhodobý výpadek, tedy
blackout, vypukl by globální
chaos.
Podle Jyothiové by geomag-

netická bouře poškodila zesi-
lovače více kabelů současně,

čímž by nastala hrozba odříz-
nutí celých kontinentů od
sítě v rozmezí několika týd-
nů až měsíců.
„Státy ležící ve vyšších ze-

měpisných šířkách jsou ohro-
ženy více než ty v nižších ze-
měpisných šířkách, neboť
jsou v oblastech blíže k pó-
lům rizika silného dopadu
bouří podstatně vyšší. Mezi
nejrizikovější země patří Spo-
jené státy a Velká Británie.
Nejvýhodnější pozici má
Singapur, nachází se totiž
blízko rovníku, upozorňuje
expertka. Miliony lidí by při-
šly o živobytí.
„Ekonomický dopad výpad-

ku internetu na jeden den se
odhaduje na více než sedm
miliard dolarů. Co když síť zů-
stane nefunkční několik týd-
nů, nebo dokonce měsíců?“
táže se Jyothiová.

Chytrá řešení
Podle vědkyně je řešením

instalace kabelů do nižších
zeměpisných šířek blíže
k rovníku. Pokud experti zjis-
tí koronální výron včas, mo-
hou ochránit klíčové komuni-
kační systémy před selháním
jejich vypnutím. Chytré sítě
by zasemohly při přepětí obě-
tovat svou část pro záchranu
zbytku, což by je učinilo odol-
nějšími. iDNES.cz

Domorodec
V 68 letech zemřel aus-
tralský herec David Gulpi-
lil, zřejmě nejvýraznější
filmová hvězda s domoro-
dými kořeny, který se
proslavil zejména rolemi
ve filmech Krokodýl Dun-
dee či Austrálie. Často se
o něm hovořilo jako
o můstku mezi původní-
mi obyvateli Austrálie
a zbytkem světa. ČTK

dEKUJEME!
dm věnuje

na pomoc obětem domácího násilí
#givingisthenewblack

3.300.000 Kc

inzerce

Snímek sluneční erupce střední velikosti NASA

Nejvíc by trpěly Spojené státy

Číslo dne

30
V souvislosti s rozpadem
Sovětského svazu vyhlásila
v srpnu 1991 Ukrajina nezávis-
lost, kterou před 30 lety,
1. prosince 1991, odhlasovali
voliči v referendu – pro nezá-
vislost se vyslovilo kolem 90
procent hlasujících. Prvním
prezidentem nezávislého stá-
tu byl zvolen Leonid Kravčuk,
který získal 61,59 procenta
hlasů. Sám název Ukrajina se
objevil již v 17. století, dříve
se oblasti říkalo Malá Rus
nebo Malorusko. ČTK

Změna v ráji
Z ostrova Barbados v Kari-
biku je republika. Britskou
královnu Alžbětu II. coby
hlavu státu včera nahradi-
la Sandra Masonová (zcela
vpravo) jako vůbec první
prezidentka země v její his-
torii. Tu si Barbadosané
zvolili minulý měsíc, funk-
ce se slavnostně ujala slo-
žením přísahy v den 55. vý-
ročí od chvíle, kdy někdejší
britská kolonie získala na
Spojeném království nezá-
vislost. Slavnosti se zúčast-
nila i barbadoská rodačka
Rihanna (uprostřed). AP



www.metro.cz SVĚT středa 1. prosince 2021 14

Zesilte dávky rizi-
kovým skupinám,
doporučují covido-
ví odborníci.

Šéf farmaceutického gigantu
Moderna Stéphane Bancel se
domnívá, že nynější vakcíny
proti covidu-19 budou méně
účinné v boji s covidovou va-
riantou omikron. Řekl to
v rozhovoru s listem Finan-
cial Times.
Dodal však, že na průkazná

data je potřeba počkat ještě
asi dva týdny. Vývoj a výroba
upravené vakcíny šité na
míru omikronu podle něj bu-
dou trvat řadu měsíců. „Mys-
lím, že neexistuje možnost,
že by účinnost byla na stejné
úrovni, jakou jsme měli s va-
riantou delta,“ řekl Bancel
v sídle společnosti ve městě
Cambridge v americkém stá-
tu Massachusetts. „Všichni
vědci, se kterými jsem mlu-
vil, říkají: Tohle nebude dob-
ré,“ poznamenal šéf Moder-
ny pro Financial Times.

Obavy, ale ne paniku
Řada expertů a politiků

však v posledních dnech zně-
la optimističtěji. Jeden z ředi-
telů firmy Pfizer a bývalý ko-
misař amerického Úřadu pro
kontrolu potravin a léčiv
Scott Gottlieb řekl stanici
CNBC, že podle expertů na
vakcíny zřejmě budou stačit
tři dávky stávajících mRNA
vakcín k poskytnutí „velmi

dobré ochrany“ před omikro-
nem.
Prezident USA Joe Biden

pak prohlásil, že je nová va-
rianta důvodem k obavám,
ale ne k panice. Mezi vědci
však podle Bancela narůstají
pochybnosti, jelikož má va-
rianta omikron největší po-
četmutací na takzvanémhro-
tovém proteinu, na který se
nynější vakcíny soustředí ve
snaze snížit nakažlivost viru.
Většina odborníků se přitom
domnívala, že se takto vysoce
pozměněná varianta objeví
až za rok či za dva, řekl šéf
Moderny.

Hrozí další varianty
Zaměřit veškerou výrobní

kapacitu Moderny na případ-

nou novou látku namířenou
proti omikronu by podle Ban-
cela trvalo řaduměsíců. Vme-
zidobí by přitom podle něj
stálo za zvážení, zda by se rizi-
kovým skupinám obyvatel
neměla podávat silnější posi-
lující dávka stávajících očko-
vacích látek.
Moderna i její konkurent

Pfizer by podle něj nicméně
mohly být schopny vyrobit
kolemmiliardy dávek případ-
né nové vakcíny do příštího
léta. Šéf Moderny nicméně
poznamenal, že přesunout
veškerou pozornost jen na vý-
robu vakcíny zaměřené na
omikron je poněkud riskant-
ní, protože ve světě stále
ještě kolují také předchozí va-
rianty koronaviru. HAL a ČTK

Omikronem
to nekončí

Budoucí hlava země?
Bývalý francouzský novinář Éric Zemmour oznámil svou
kandidaturu na prezidenta Francie. Média ho řadí ke kraj-
ní pravici. V listopadu v několika průzkumech předběhl
tradiční představitelku ultrapravice Marine Le Penovou,
která už v minulých prezidentských volbách v roce 2017
postoupila do druhého kola. Zemmour pracoval jako poli-
tický komentátor v listu Le Figaro, později moderoval ně-
kolik televizních pořadů. Svými názory zejména na posta-
vení žen nebo migraci budí kontroverze. V minulosti byl
již dvakrát odsouzen za podněcování k nenávisti, dalších
devět soudních pří ještě neskončilo. AP

Bělidlo mu nezabralo
Rakušan Johann Biacsics byl známý mezi tamními odpůr-
ci očkování proti covidu a vládních opatření. Hvězda „an-
tivaxerské“ scény se pak nakazila a skončila v nemocnici.
Ani v tu chvíli Biacsicsovi nedošla vážnost situace. Odešel
a doma se léčil bělidlem. Dva dny poté zemřel. iDNES.cz

Pod Tatrami je
stále hůře
V přetížených sloven-
ských nemocnicích v pon-
dělí přibylo dalších 225
pacientů s onemocněním
covid-19. Jejich celkový
počet se dostal na 3444.
Tento počet je tak nejvyš-
ší od letošního března
a zároveň nad hranicí,
kterou úřady dříve označi-
ly za kritickou pro zajiště-
ní zdravotní péče.

V Londýně se
opět nosí roušky
V Anglii včera začala pla-
tit povinnost mít zakrytá
ústa a nos v obchodech,
prostředcích veřejné do-
pravy, v bankách, na poš-
tě nebo v kadeřnictvích.
V ostatních částech Spoje-
ného království – Skot-
sku, Walesu a Severním Ir-
sku – toto opatření proti
šíření koronaviru přijali
již dříve. ČTK

Krátce

Citát

Vysoce pozměněná
varianta covidu se
měla objevit až
za rok či za dva.
STÉPHANE BANCEL
ŠÉF SPOLEČNOSTI MODERNA

Za dva týdny

První případy nákazy omikro-
nem naznačují i důvod k jisté-
mu optimismu.

● Omikron z jihu Afriky se za-
tím chová jako méně nebez-
pečný, zároveň se ale jeví
jako nakažlivější. A právě ta-
hle kombinace by mohla po-
dle expertů nákazu konečně
přesunout do kategorie běž-
ných viróz. Jasno bude za
dva týdny. „Pokud se proká-
že, že omikron způsobuje
mírnější formu onemocnění,
byl by to předčasný dárek
k Vánocům,“ napsal na Twit-
teru německý zdravotnický
expert Karl Lauterbach.

inzerce
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„Neblbněte,
ještě mě
trefíte!“

VÁCLAV HOHOMAS
Facebook
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Výrazy vpisujte od středového písmene O
ke kraji kruhu. Tajenka je od čísla 1.
1. rýpáním poškodit
2. okrasa
3. pohovka
4. opatřit cenou
5. náhrada

za činnost
6. ofina (zdrob.)
7. ťukáním

ohledat
8. unavený

nevyspáním

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.45 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.06 Epicentrum
20.15 StarDance XI ... kolem do-

kola
20.20 Dobrodružství kriminalis-

tiky (25/26)
21.15 Cirkus Bukowsky (10/12)
22.10 Hercule Poirot
23.00 Komici na jedničku
23.55 AZ-kvíz
00.20 Máte slovo sM. Jílkovou
01.20 Na stopě
01.55 Vesnicopis

16.10 Klíč
16.35 Legendární obří stavby

Francie
17.35 Můj život s Bohuslavem

Martinů
18.35 Zlatá horečka na Yukonu
19.20 Babylon
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Modrá krev II
21.00 Krajinoudomova III (13/13)
21.30 Manu aMatěj na cestě

po jižní Itálii (8/10)
22.00 Industrie (12/12)
22.30 Velká vlastenecká válka
23.20 Letecké katastrofy
00.05 River (3/6)
01.05 Člověk vesmírný
02.00 Ze zoo do zoo

15.55 KriminálkaMiami IV (19)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4163)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Výměnamanželek XII
21.45 Malé lásky III
22.45 Policie Chicago III (8)
23.40 KriminálkaMiami IV (17)
00.30 KriminálkaMiami IV (19)
01.25 Odložené případy VII (2)
02.05 Policie Chicago III (8)

Krimiseriál (USA, 2015-2016)
03.00 Na lovu
03.45 Gympl s (r)učením ome-

zeným (49)
04.45 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 1. MISE (15)

Danajský dar. Seriál (ČR, 2021)
21.35 Show Jana Krause
22.35 Show Jana Krause
23.50 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
02.00 Návrat komisařeRexeX (7)

Poslední sázka. Krimiseriál
(Rak./It., 2009)

03.00 Jake a Tlusťoch IV (15)
Dokud neumřu, budu žít.
Krimiseriál (USA, 1987-1992)

04.00 Policie Hamburk IX (16)
05.35 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Smartmania
14.35 Óčko trendy
15.00 MIXXXER JUKEBOX

SMOBIL.CZ
16.00 ZONY UČÍ SKOKY
16.05 Óčko hity
17.00 VÁNOČNÍ VÝHRY
18.00 Užít Česko
18.10 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.15 Sejmi zločin
21.30 NakedWarm-up

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Ondřej Dušek
Vánoce bez

sněhu jako každý
rok.

Anketa

Co Česku přinese prosinec?

Jaroslava Brokešová
Prosinec?

Pořádnej vánoční
dlabanec.

Petra Desenská
Nic dobrého. Určitě
se zase vše zavře.

Klasika.

@petrsoukup.basnik tvoří exkluzivně pro Instagram a Facebook
deníku Metro parádní rýmované šlehy. Tady je jeho kousek číslo
64, jenž na Facebooku vyprovokoval@Sunshine Dave
k rozbásněné reakci: „Nemusí žít člověk sám, také nerad
pospíchám. Proč se mačkat v plným busu, vždyť mám doma jistou
pusu. Na co shon a blázinec? Protože je prosinec?“

@mojemetro

ZASE JE ZAVŘENO
Za poslední týdny jsem obdržel snad sto dopisů na téma „při-
pravujete váš tradiční zimní celorepublikový food festival“?
Děkuji za váš zájem a věrnost, ale netroufám si. Jsem normál-
ní „zbabělec“ (nebo snad strategický prognostik?), který v
těchto dnech s úctou a obdivem, ale i smutkem zírá na udat-
né trhovce, kteří zbytečně chystali zboží na vánoční trhy, i na
umělce, kteří ruší svá vystoupení, na divadla, koncerty, na re-
stauratéry, barmany, kavárníky, cukráře a čajaře a hospodské,
kteří dosud „přežili“ a teď se těšili, že si o svátcích malinko vy-
lepší hubenou bilanci posledních dvou pandemických let.
Firemní vánoční večírky, mikulášské oslavy, prostě konec
roku – co si budeme povídat – to by byla alespoň malá záplata
na děravý rozpočet. Nejspíš se mi teď nepodaří vyjmenovat,

kdo to před pár dny schy-
tal „z první ruky“, kdo po-
stavil stánek, objednal su-
roviny do svého podniku,
a pak to musel během pár
hodin „zabalit“, a také ne-
vím, na koho to dopadne
za pár dnů. Každopadně
je jasné, že vše souvisí se

vším. Když neprodáte vosí hnízda, zasáhne to producenty va-
jec, ořechů, vaječného koňaku, másla, mléka, mouky, cukru
atd. Když snímeméně řízků ovlivní to všechny surovinové po-
ložky, které k usmažení řízku s bramborovým salátem potře-
bujeme. A samozřejmě lidi, co to vše vypěstují, vychovají, uva-
ří, upečou, uklohní, prostě vyprodukují. To je spirála, kterou
nelze zastavit ani ošálit.
Takže z těcho důvodů neplánuji žádný food festival, soucítím
s gastronomií (i dalšími obory), a byť jsem příznivcem ráz-
ných kroků, které povedou ke snížení virového nebezpečí,
stále mi u mnoha rozhodnutí chybí předvídavost, systematič-
nost a zdravý selský rozum.

Citát

U mnoha rozhodnutí
mi stále chybí zdravý
selský rozum
a systematičnost.

Dopisy a vzkazy

POMNĚNKA

Řešení sudoku

PAVEL
MAURER
MILOVNÍK JÍDLA

Proč jsme
světu za šašky?
Také vám připadá Zema-
novo akvárium-terárium
jako celosvětová ostuda?
Dovedl bych si představit
skleněnou příčku přes ce-
lou místnost a běžné křes-
lo pro prezidenta, anebo
něco jako přepážku na
poště. Ale tohle, stlučené
z obyčejných prkének?
K tomu ten viditelný vo-
zík a zaigelitovaný perso-
nál? Bizarní, to je slovo,
které na internetu koluje
a které sedí jak zadek na
hrnec, podobně jako „Ze-
manova viróza“ u koruno-
vačních klenotů v roce
2013 (což by mimocho-
dem byl dobrý komerční
název pro nějaký silný
alkoholický nápoj) nebo
jako Klausovo chilské
pero (incident v Chile
roku 2011). Ach jo, proč
tak často musíme být
světu za šašky?

IGOR SLOUKA

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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O Vánocích si lidé dopřávají,
což platí i při nákupu aut.
Kvůli dlouhým dodacím lhů-
tám nových vozů, u kterých
si zákazníci konfigurují vyba-
vení, je větší poptávka po vo-
zech, kterémají prodejci v ga-
rážích k okamžitému prode-
ji. Průměrná cena nového
skladového vozu loni vzrost-
la oproti zbytku roku o pade-
sát tisíc korun. Před Vánoci
také rostou počty prodaných
nových aut.
Ojetých vozů se naopak

v prosinci prodá o osmnáct
procent méně než během
zbytku roku. Vyplývá to
z údajů společnosti Autona-
klik.cz, největšího on-line au-
tosalonu v České republice.

Santa nejezdí na saních,
ale elektromobilem
Že Češi o Vánocích na au-

tech nešetří, je nejvíc vidět
u elektromobilů. Ty patří
mezi nejdražší kategorie
vozů, nový elektromobil se le-

tos prodával průměrně za de-
vět set tisíc korun. V roce
2020 se v prosinci prodalo
osmnáct procent elektromo-
bilů. I letos se dá očekávat, že
o Vánocích jejich prodeje po-
rostou.
„Zájem o elektromobily je

u nás zatím menší než v ze-
mích západní Evropy. Dříve
Čechy od nákupu odrazovala
špatná infrastruktura dobíje-
cích stanic a nedostatečný do-

jezd. Ani jedno už sice nepla-
tí, ale stále zůstává hlavní ba-
riéra, a to vysoká cena v kom-
binaci s nulovou podporou
elektromobility třeba dotace-
mi, což je v západních ze-
mích relativně běžný trend,“
vysvětluje Ondřej Žilka, za-
kladatel Autonaklik.

Co si pod stromeček
přeješ, ne vždy dostaneš
O Vánocích klesá naopak

poměr kupovaných ojetých
automobilů. Zatímco během
roku je to asi 43 procent z cel-
kových prodejů, o Vánocích
jde jen o 37 procent. Výjimku
představují ojeté vozy prémi-
ových značek. Loni se v pro-
sinci prodalo devatenáct pro-
cent všech ojetých vozů Lam-
borghini za celý rok, o rok dří-
ve to bylo 15 procent.
Přesto jsou ale v celkových

prodejích i o Vánocích nej-
prodávanějšími značkami
Škoda a Volkswagen. U no-
vých aut za nimi následují
Hyundai a Toyota, u ojetých
vozů zase Ford a BMW.
„Je pochopitelné, že když

si lidé kupují auto na Vánoce,
přáli by si luxusní značku či
model nejvyšší třídy. Ne vždy
jsou ale jejich přání realistic-
ká a často skončí s úplně ji-
ným autem, než jaké původ-
ně chtěli,“ popisuje Žilka.
„Ukázkou je třeba také to, že
se o Vánocích prodává výraz-
ně více aut značky Smart.“ PH

Není nutné mít
pusu od ucha
k uchu. Každopád-
ně veselejší naladě-
ní celé tváře, úst
i očí hraje v byzny-
su jedinečnou roli.

V pandemii jsme o úsměvy
přišli. I ten, kdoměl nebo stá-
le má dobrou nápadu, ji musí
už téměř dva roky skrývat
pod rouškami. Nedávno zpra-
covala energetická společ-
nost E.ON zajímavý průzkum
zaměřený na roli úsměvu
v obchodní praxi. Výsledky
rozhodně nejsou nezajímavé.
Respondentům předkláda-

li fotografie, na kterých se
lidé buď usmívali, nebo se tvá-
řili naopak neutrálně. Každý
účastník výzkumu dostal
otázku, jakmu jsou fotografo-
vaní lidé sympatičtí. Nebylo
překvapivé, že usměvaví byli
téměř automaticky označeni
za sympaťáky.

Nakažlivý není jen covid
Jenže součástí průzkumu

bylo i to, žemoderátorka, kte-
rá fotografie předkládala, se
buď sama usmívala, nebo na-
opak působila přísněji. Byla
to navíc herečka, která doká-
zala úsměvy i neúsměvy pro-

fesionálně zahrát, aniž by
měli respondenti výzkumu
podezření, že její optimis-
mus je hraný. Ukázalo se, že
když se usmívala, hodnotící
byli také k posuzovaným foto-
grafiím vstřícnější. Jasně se
tak prokázalo, že úsměv
a dobrá nálada jsou bezpochy-
by nakažlivé.
„Výzkum potvrdil, že jsme

ve veřejném prostoru za po-
slední rok a půl o úsměv při-
šli, a současně že síla úsměvu

je obrovská. Dokazuje to, že
úsměv může zajistit, že se
lidé dívají na svět o téměř čty-
řicet procent pozitivněji,“ ko-
mentuje výsledky průzkumu
Jan Zápotočný, člen předsta-
venstva E.ON Energie zodpo-
vědný za obchod.

Rouška vše nezakryje
Martin Dolejš, vedoucí ka-

tedry psychologie Univerzity
Palackého v Olomouci, který
výzkum vedl, vysvětluje, že

lidé jsou schopni rozlišit
úsměv upřímný a úsměv
hraný. Rozdíl je v mimických
svalech kolem očí a lze ho
vlastně poznat i na člověku,
kterýmá přes nos a ústa respi-
rátor.
„Upřímný úsměv vidíme

právě v těch očích,“ říká psy-
cholog Dolejš. I to mohlo po-
dle něho vést k tomu, že pod
rouškou neměli lidé nutkání
usmívat se povinně a ne-
upřímný optimismus se tak

během dlouhé epidemické
doby snížil.
Závěry jsou pro obchodní-

ky z energetické společnosti
významné. Jejich pracovníci
stále s úsměvem pracují.
„Zjistili jsme, že na spokoje-
nost zákazníků to má velký
vliv. Jemnohem větší procen-
to lidí, kteří hodnotí firmu
pozitivně, když se na ně pro-
dejce usmívá, než když se tvá-
ří neutrálně,“ říká Jan Zápo-
točný z E.ON. PAVEL HRABICA

Vánoční nálada nahrává prodeji luxusnějších vozidel. ARCHIV

Ke stánku s usměvavým prodavačem zamíří víc zákazníků. MAFRA

Usmívejte se

S úsměvem jde všechno líp.
Není to prázdné heslo. Záleží
také na vnitřním naladění.

● Za komunismu byl personál
obchodů pověstný „kyselým
ksichtem“. V nedostatkovém
prostředí nebyl zainteresova-
ný na výsledcích prodeje,
tak proč by se tedy usmíval?

● Víte, že přirozený úsměv po-
znáte, pokud máte dobrý
zrak, i na devadesát metrů?

● První formy úsměvu lze po-
zorovat také u lidského plo-
du, a to již od 23. týdne.

● Úsměv bývá vysvobozením
například v trapných život-
ních situacích.

Ze skladu. O Vánocích ty dražšíKrátce

Domácí bilionáři
Finanční závazky čes-
kých domácností
u všech bank letos pře-
sáhly dva biliony korun.
Za říjen stouply o 17 mi-
liard korun, proti loňské-
mu říjnu vzrostly celko-
vě o 172,3 miliardy ko-
run. Zadlužení firem
bylo menší, vzrostlo na
1,22 bilionu korun. Proti
konci září bylo vyšší
o 19,8 miliardy korun,
meziročně o 40,2 miliar-
dy korun. Vyplývá to
z údajů České národní
banky. Tři čtvrtiny dlu-
hů domácností připadají
na úvěry na bydlení. Ke
konci října meziročně
vzrostly zhruba o 11 pro-
cent na 1,57 bilionu ko-
run. Objem spotřebitel-
ských úvěrů se zvýšil me-
ziročně zhruba o pět pro-
cent na téměř 278 mi-
liard korun. ČTK

I přes roušku se dá vytušit, že
váš úsměv je jenom předstíraný
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Hry českých moz-
ků Gump, Tatra,
Klenot z Babylonu
přicházejí na trh.
Vrací se i legenda.

Boom deskových her, které
v koronavirové krizi spojily
rodiny uzavřené v izolaci, ne-
končí. Společnost Dino Toys
má pro vánoční trh několik
originálních českých her.

Gump
Společnost tradičně ráda

spolupracuje s českými auto-
ry a pro letošní vánoční trh
nabízí hned několik originál-
ních her. Jednou z nich je hra
Gump, která vychází z knihy
spisovatele Filipa Rožka
Gump – pes, který naučil lidi

žít. Už byla i úspěšně zfilmo-
vána. „Příběh pohledem tou-
lavého psa přetvořil Štěpán
Peterka v kooperativní hru,
ve které spolu hráči nesoupe-
ří, ale společně se snaží, aby
se Gump na konci hry setkal
se svým vyvoleným páníč-
kem Béďou,“ popsala Ivana
Maršálová, marketingová ře-
ditelka Dino Toys.

Amytis
Do světa starého Babylonu

zavede hráče rodinná hra
Amytis – visuté zahrady od
Oldy Rejla, který už vytvořil
populární hry Diamantový
les či Hex up! Hráč se stává ar-
chitektemve službách králov-
ny Amytis, které se stýská po
domově plném květin. Cílem
je sestavit ve třech patrech
z hracích kartiček plochu
tak, aby na konci hry bylo co
nejvíce propojených symbo-
lů květin, jezírek a okras-
ných mozaik. Hru výtvarně

ztvárnila nadějná ilustrátor-
ka Irena „Kaori“ Hynková.

Nalož Tatru
V nabídce jsou také dvě po-

pulární dětské hry. První
z nich je hra Nalož Tatru, kte-
rou při vývoji její autor Ště-
pán Peterka testoval se svými
třemi dětmi. „Ve hře se stává-
te řidičem legendární tatrov-
ky 148, jedna z nich má růžo-
vou barvu, aby si i holčičky
přišly na své. Postupně naklá-
dáte potřebné suroviny, kte-
ré pak vozíte na stavbu, a tím
získáváte vítězné body. Sou-
těžní klání je ve hře velmi vy-
rovnané, často z něho
vzejdou i dva vítězové. To byl
cíl autora, který moc dobře
ví, že předškolní děti nesou
prohru velmi těžce,“ vylíčila
Ivana Maršálová.

Lovci pokladů

Vrací se také legendární
dobrodružná hra Lovci pokla-
dů, která patřila spolu s klasi-
kou Dostihy a sázky k nejpo-
pulárnějším deskovým hrám
už v osmdesátých letech. „I já
je jako malá hrála, milovala
jsem je a teď jsme jim znovu
vdechli život,“ připomněla
s úsměvemMaršálová. „Stává-
te se kapitánem a se svou po-

sádkou hledáte pod mořem
poklady dávno potopených
korábů. Každé pole má něja-
kou akci, kterou vykonáte bě-
hem hry, snažíte se získat co
nejvíce zlata na svou loď a vy-
hrát. Hra je akční a dobro-
družná. Správnou atmosféru
dotvářejí krásné ilustrace,
tvořené podle těch původ-
ních,“ dodala Maršálová.

Gump 3X DINOTOYS

Dejte si, na co máte zrovna
chuť. Pomeranč, jablko, kola,
nebo prostě pouze soda? Do-
přejte si tu správnou chuť se
SodaStream.
Luxus v podobě domácích

nápojů, které jednoduše při-
pravíte z čerstvé kohoutkové
vody. Designový výrobník
perlivé vody, který přichází

ve třech líbivých barvách
a ještě líbivějším designu,
padnoucímudo každé domác-
nosti, využívá bombiček plně-
ných potravinářským CO2,
jenž vám vystačí až na 80 lit-
rů výslednéhonápoje. Ten zís-
káte nově bez otravného šrou-
bování jednoduchýmupevně-
ním tlaku odolné láhve z bez-

pečného plastu bez BPA do
přístroje, na němž podle
vlastní chuti zmáčknete tla-
čítko pro nasycení. Pakliže
vám plyn v bombičce dojde,
snadno ji vyměníte za plnou
vmnoha obchodech a prodej-
nách v blízkosti vašeho domo-
va. Připravte si domácí limo-
nádu. S cenou od 2,57 koruny

za litr přece tahání těžkých
láhví z obchodu nedává smy-
sl! Po uchycení láhve s čistou
kohoutkovou vodou stačí je-
nom stisknout tlačítko v hor-
ní části přístroje, jehož pro-
střednictvím vženete do ná-
poje právě tolik bublinek,
kolik uznáte za vhodné. Docí-
líte tak nápoje s perlivostí

přesně podle svých představ.
Celý proces je navíc příjemně
tichý. V tomto MegaPacku
navíc získáte tři láhve
SodaStream.
Tak neváhejte a pořiďte si

SodaStream MegaPack v in-
ternetovém obchodě
Mironet.cz za pouhých 1789
korun.

Amytis

Co takhle nabíjet svá chytrá
zařízení najednou? Fixed
MagPowerstation je moderní
bezdrátová nabíječka s pod-
porou funkce MagSafe, navr-
žená přímo pro váš Apple
iPhone, hodinky Apple
Watch a sluchátka Apple Air-
pods. Kompletně se postará
o rychlé a bezpečné dobití
všeho důležitého na váš běž-
ný den. Pro rychlé nabíjení
nejnovějších iPhonů s funkcí
MagSafe (série 12 a vyšší) je
připravena hlavní nabíječka
s integrovanými magnety.
Stačí přiložit iPhone k nabí-

ječce, magnety přichytí tele-
fon a okamžitě se spustí bez-
drátové nabíjení.
MagSafe nabíječka lze na-

víc kompletně vyjmout ze sto-
jánku a díky USB-C konekto-
ru je vhodná pro samostatné
použití na cestách. Pro nabíje-
ní vašich Apple Watch je
v druhém rameni stojánku
MagPowerstation připraven
prostor pro váš originální Ap-
ple Watch nabíjecí adaptér
(není součástí balení). Ten jed-
noduše vložíte do připravené-
ho otvoru a kabel Apple
Watch nabíječky připojíte

přímo k USB-A portu, který je
schovaný pod krytkou zespo-
du stojánku. Část kabelu se
schová do drážky umístěné
na zadní straně a zbytek pře-
bytečného kabelu se ukryje
v připravené dutině tak, aby
nepřekážela a nerušila čistý
design nabíjecí stanice. Pro
nabíjecí adaptér s konekto-
rem USB-C (AppleWatch 7) je
v balení připravena redukce
na USB-C. A kde takovou
všestrannou nabíječku seže-
nete? V internetovém obcho-
du Mironet.cz ji mají za
1499 korun.Nabíječka Fixed MIRONET

Nalož Tatru

Už ani ránu. Bez lahodné sody

Nabije. Až tři chytrá zařízení

Deskovky se chystají na Vánoce
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Čekalo se, že Zlatý
míč získá Polák
Lewandowski.

Bývalý německý fotbalista Lo-
thar Matthäus se zařadil ke
kritikům ankety Zlatý míč.
Nechápal, proč nejlepšímhrá-
čem za letošní rok nebyl vy-
hlášen polský kanonýr Ro-
bert Lewandowski z Bayernu

Mnichov, ale Argentinec Lio-
nel Messi. Útočník Paris
St. Germain prestižní oceně-
ní magazínu France Football
získal už posedmé a vylepšil
vlastní rekord. „Abych byl
upřímný, po této volbě už svě-
tu nerozumím. S veškerým re-
spektem k Lionelu Messimu
a dalším skvělým nominova-
ným hráčům, ale nikdo si to
nezasloužil tolik jako Lewan-
dowski. To, že nevyhrál Ro-
bert, je pro mě nepochopitel-

né,“ řekl Matthäus pro televi-
zi Sky. Na základě hlasování
novinářů z celého světa Mes-
si získal 613 bodů a druhý
Lewandowski 580 bodů. „Mes-
si vyhrál Copu América s Ar-
gentinou, ale v Paříži po let-
ním přestupu z Barcelony je
nevýrazný. Lewandowski
vede tabulku střelců snad
v každé soutěži,“ upozornil
Matthäus, držitel Zlatého
míče za rok 1990. Podle něj
i mnoha dalších odborníků

a fanoušků si Lewandowski
zasloužil vyhrát i za minulý
rok, kdy s Bayernem vybojo-
val šest trofejí. Loni však
France Football ocenění pře-
kvapivě neudělil kvůli pande-
mii koronaviru. „Je pro mě
ctí soupeřit s Robertem. Kaž-
dý ví a všichni se shodneme
na tom, že v loňském roce jsi
měl vyhrát. Doufám, že ti
dají Zlatýmíč 2020,“ uznal sa-
motnýMessi na pařížskémga-
lavečeru. ČTK

Práce - nabídka
• Vojenské lesy a statky s. p.
přijmou zaměstnance k ostra-
ze objektů v Brně. Požaduje-
me čistý RT, občanství ČR, dob-
rý zdravotní stav, certifikát
strážný, znalost práce na PC.
Nabízíme: zázemí státního
podniku, 37,5 hod./týden, 12
hod. směny, nepřetržitý pro-
voz, průměrná mzda 130
Kč/hod. , stravenky 2 ks/smě-
na, 5 týdnů dovolené. Nástup
1.1.2022. informace: tel.
545215962, 737226558, email:
ladislav.turcin@vls.cz242623

Rozebrali
českou
vlajku
Česká kolekce pro zimní
olympijské hry v Pekingu
je zdobena motivem vychá-
zejícím z národní vlajky,
jež je pro design rozdělena
na jednotlivé části. Svrchní
část oděvů je vyrobena
v Česku za využití špičko-
vých nanotechnologií, kte-
ré by měly obstát i v ex-
trémních mrazech. Obleče-
ní olympioniků pro únoro-
vé hry včera prezentoval
Český olympijský výbor.
Motiv využívá modrý klín
a červený pruh. Modrá
barva na oblečení je svět-
lejší než u dřívějších kolek-
cí, aby byla bližší české
vlajce. ČESKÝ OLYMPIJSKÝ VÝBOR

Čech ustál
kanonádu
Český hokejový brankář Ka-
rel Vejmelka kryl v zápase
Arizony proti Winnipegu
všech 46 střel Jets a ve dva-
náctém zápase, ve kterém
v NHL nastoupil od úvodní
minuty, vychytal první čis-
té konto. Pětadvacetiletý
Vejmelka se svým výko-
nem zapsal do historie.
Žádný jiný gólman nečelil
při první vychytané nule
v NHL tolika střelám jako
rodák z Třebíče na ledě
Winnipegu. Vejmelka byl
vyhlášen první hvězdou zá-
pasu. Nejvíce se blýskl ve
24. minutě. Blake Wheeler
našel u levé tyče volného
Kylea Connora, jenž měl
před sebou poloprázdnou
branku, český gólman ale
vysunul pravý beton a udr-
žel Arizonu ve hře. AP

Společnost Alfa – COM, s.r.o.
provozující tepelná zařízení přijme

TECHNIKA
TEPELNÝCH ZDROJŮ

pro oblast Brno a okolí.
Požadujeme: znalost výměníkových

stanic a plynových kotelen, ŘP skup. B
- služební vozidlo, bezúhonnost,

časovou flexibilitu. Možnost přivýdělku
jako obsluha tepelných zařízení.

Kontaktní e-mail:
kontakt-personalniodd@email.cz,

tel. 728 736 179 pí. Řápková.

Krátce

Jasná výhra
České florbalistky už
s jistotou prvenství za-
končily základní skupi-
nu A na mistrovství svě-
ta ve švédské Uppsale vý-
hrou nad Lotyšskem 8:0.
V pátek čeká výběr kou-
če Rhynera čtvrtfinále.

Plesk!
Fanoušek fotbalistů Fio-
rentiny dostal tříletý
zákaz vstupu na stadion
za nevhodné chování
k televizní reportérce.
Novinářku v živém vysí-
lání plácl po zadku. ČTK

Proč Messi? Svět se diví,
jak letos dopadla anketa

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1
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Architekt, tenist-
ka, politik.Mají za
sebou úctyhodnou
profesní dráhu,
řekla primátorka.

Brněnští radní v polovině lis-
topadu navrhli 15 osobností,
které by měly získat Cenu
města Brna pro rok 2021.
Jsou mezi nimi například ar-
chitekt Petr Hrůša, tenisová
olympijská vítězka ve
čtyřhře Barbora Krejčíková
nebo politik Petr Pithart. In
memoriam navrhují ocenit
brněnského jezuitu Františ-
ka Líznu. Nominované bude
ještě schvalovat zastupitel-
stvo. Předávání cen je v plánu
v únoru 2022, pokud to epide-
mické situace dovolí.
Přestože toho letošní lau-

reáti hodně dokázali, jsou to
podle primátorky Markéty

Vaňkové skromní lidé. „Je za
nimi vidět úctyhodná profes-
ní dráha, mezinárodní re-
spekt i morální síla. Pracují
v Brně a pro Brno, proto jsem
ráda, že jim to město může
udělením ceny vrátit a připo-
menout tak všem, jak skvělí
lidé vedle nich žijí,“ řekla pri-
mátorka.
Hrůša se významně podílel

na rekonstrukci Janáčkova di-
vadla nebo Domuuměníměs-
ta Brna. Navrhl například par-
kovací důmDomini park v Pa-
nenské ulici. Nejmladší lau-
reátkou je Barbora Krejčíko-
vá, letošní vítězka olympij-
ské čtyřhry z Tokia a vítězka
letošního grandslamového
Roland Garros ve dvouhře
i čtyřhře. Do roku 2017 ji tré-
novala wimbledonská šam-
pionka a brněnská rodačka
Jana Novotná, kterou město
in memoriam ocenilo loni.
Za mezinárodní spolupráci

bude oceněn Petr Pithart, bý-
valý předseda vlády a předse-

da Senátu za KDU-ČSL a dlou-
holetý účastník česko-němec-
ké brněnské konference Dia-
log uprostřed Evropy o středo-
evropských vztazích. Jiří Hlu-
šička, nominovaný za oblast
společenských věd, se zaslou-
žil o vznik druhého největší-
ho muzea umění v Česku –
Moravské galerie v Brně.
Páter Lízna byl brněnský

jezuitský kněz, signatář Char-
ty 77 a politický vězeň. Ze-
mřel letos v březnu na co-
vid-19. Dalšími oceněnými
budou například bývalý ta-
jemník magistrátu Pavel Lou-
tocký, novinář a publicista
FrantišekMikš,Martin Černo-
horský působící v oblasti pří-
rodních věd nebo Alexandra
Šulcová, která se věnuje expe-
rimentální farmakologii.
„S některými z laureátů se

znám osobně a jsem hrdý na
to, že město má ve svých oby-
vatelích velký potenciál,“
uvedl náměstek primátorky
Petr Hladík. ČTK Tenistka Barbora Krejčíková (vpravo) s primátorkou MAFRA

inzerce

Cena města Brna. „Město má
v obyvatelích velký potenciál“
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Francouzský filozof Voltaire (1694–1778): „S knihami je to jako s lidmi – jen velmi malý počet něco (tajenka).“

Tajenka:znamená,zbytekseztrácívmnožství

AUTOR KŘÍŽOVKY: JAROSLAV VANĚČEK



UŽ MÁŠ
DÁRKY?

www.koupejse.cz
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Umělci z projektu
Malujeme jinak
chtějí v kolemjdou-
cích vyvolávat
pozitivní emoci.

Dopravní podnik města Brna
(DPMB) dokončil opravy tram-
vajových mostů a hned jede-
náct z nich se dočkalo nejen
nové omítky, ale rovnou i pro-
fesionálního graffiti.
„Ve správě máme celkem

20 mostů, po kterých jezdí
tramvaje s cestujícími. Plášť
třinácti z nich byl ve špat-
ném stavu – na povrchu se ob-
jevovaly trhliny, drolila se
omítka a byly posprejované
nevzhledným graffiti. Zajisti-
li jsme proto jejich opravu,
během které pracovníci spe-
cializované firmy tlakovou
vodou očistili povrch, opravi-
li poškozená místa a provedli
nový nátěr. Plochy jsme pak
přenechali umělcům, kteří je
ozdobili profesionálním graf-
fiti. Z naší zkušenosti pak
tato místa zůstávají dlouho-
době v lepším stavu, ostatní
kreativci tytomalby respektu-
jí a neničí je,“ vysvětluje ge-
nerální ředitel DPMB Miloš
Havránek. Během letošního
roku opravou prošly napří-
klad mosty Rakovecká, Füg-
nerova, Švermova nebo Du-
najská. Umělci z projektuMa-
lujeme jinak oslovili ke spolu-
práci i další výtvarníky amos-
ty jsou tak koláží různých
tvůrců. Náměty jednotlivých
ploch jsou zpracovány realis-
ticky, komiksově, abstraktně
i geometricky. Cíl mají však
společný – doplnit veřejný
prostor a v kolemjdoucích vy-
volat pozitivní emoci.
Kromě mostů zkrášlili

umělci i stěnu na zastávce
Čertova rokle. Čmárance na
zdi nahradila grafika, ve kte-
ré jsou ukryta lidová přísloví
týkající se právě čertů. Do-
pravní podnik tak navázal na
dobré zkušenosti z předcho-
zích projektů, kdy v rámci
oprav opěrných zdí u tramva-
jových tratí udělal z šedých
ploch u zastávek atraktivní
místa. V předchozích letech
nechal DPMB stejným způso-
bem ozdobit opěrné zdi na-
příklad u zastávek Ondrouš-
kova nebo Ečerova.

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Rakovecká, Bystrc

Švermova, Bohunice U hřiště, Bohunice

Fügnerova, Královo Pole 4x DPMB

Zastávka i tramvajové
mosty hrají barvami
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Ve vile ještě před deseti lety sídlila školka. 2x MUZEUM MĚSTA BRNA

Arnoldovu vilu zachrání rozsáhlá rekonstrukce.

Z chátrajícího
objektu bude
Centrum dialogu.

Muzeum města Brna zahaju-
je rekonstrukci Arnoldovy
vily v Černých Polích. Dům
z roku 1862 sloužil ještě před
deseti lety jakomateřská ško-
la. Od té doby však chátral.
„Arnoldova vila již byla na

seznamu ohrožených pamá-
tek, z tohoto důvodu jsme
všichni napnuli síly a podaři-
lo se nám získat jak dotace
z norských fondů, tak i národ-
ních zdrojů, abychom stejně
jako v případě vily Tugend-
hat mohli uskutečnit plnou
rehabilitaci a celému komple-
xu vil vdechnout nový život,“

říká brněnská primátorka
Markéta Vaňková. Ve vile,
kterou si v roce 1862 postavil
architekt Josef Arnold, vznik-
ne Centrum dialogu určené
laické i odborné veřejnosti se
zájmem o architekturu a his-
torii 19.–21. století. Vedle stá-
lé expozice o historii Arnoldo-
vy vily a osobnosti jejího sta-
vitele zde vznikne infocent-
rum Brněnského architekto-
nickéhomanuálu, který se vě-
nuje mapování moderní br-
něnské architektury. Vila
nově nabídne také multi-
funkční sál, prostory pro
workshopy a sympozia nebo
co-workingové kanceláře pro
kurátory výstav a organizáto-
ry akcí. Její součástí bude i ka-
várna.
Kromě samotné rekon-

strukce vily a její proměny na

Centrum dialogu plánuje
město obnovu zahrady a její
rozšíření o další pozemek. Za-
hradu propojí se sousední vi-
lou Löw-Beer, díky čemuž
vznikne nový průchod z Lužá-
nek do Černých Polí. „Ve vile
bude sídlit i Spolek Josefa Ar-
nolda a zázemí tu najde také
festival Meeting Brno. Jsem
rád, že konečně může začít
její obnova, a to se zkušeným
zhotovitelem, který zachrá-
nil i vilu Tugendhat. Společ-
ně s vilou je třeba obnovit i ce-
lou zahradu, a pokud to situa-
ce umožní, dostavět i provoz-
ní zázemí. Na všechny tyto
akce budeme dál shánět pro-
středky mimo rozpočet měs-
ta Brna,“ říká první náměs-
tek primátorky Petr Hladík.
Náklady na celý projekt činí
asi 150 milionů korun. BAB

inzerce

Arnoldově vile
pomohly i peníze
z norských fondů
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Jeden ze tří oficiál-
ních představitelů
císaře Napoleona
se v civilním životě
živí jako lékař.

Stovky lidí předminulou so-
botu vpodvečer doprovázely
průvod francouzského císaře
Napoleona ulicemi města.
Průvod dvacítky koní s jezdci
v dobových kostýmech je kaž-
doroční předzvěstí rekon-
strukce bitvy u Slavkova. „Le-
tošní průvod i program, kte-
rý jej provázel, byly mnohem
skromnější než vminulých le-
tech, důvodem je pandemie
koronaviru,“ řekl pořadatel
ze spolku Acaballado Ivan Vy-
strčil.
„Loni se průvod mohl ode-

hrát pouze on-line, jsme moc
rádi, že se letosmůže zopako-
vat doopravdy. I když vzhle-
dem k rychle se měnící situa-
ci jsme zvolili skromnější va-
riantu. Zachovali jsme sice
dvacítku koní, provází je ale
mnohem méně pěších vojá-
ků a vyškrtli jsme i některé
části programu, které vedly
k většímu shromáždění lidí,
jako například vystoupení
šermířů a hudebníků i závě-
rečný program v Denisových
sadech,“ uvedl Vystrčil.
Trasa pochodu proto letos

minula náměstí Svobody,
kam v okamžiku jeho začát-
ku dorazil vánoční strom pro
Brno. Kvůli příjezdu stromu
se veměstě shromáždily stov-
ky lidí, část z nich se pak
vydala za napoleonským
průvodem.
Ten zamířil na Dominikán-

ské náměstí, kde na Nové rad-
nici z rukou primátorky Mar-
kéty Vaňkové představitel Na-
poleona, Ital Roberto Colla,
převzal klíče od města. „Ro-

berto Colla je jedním ze tří
oficiálních představitelů císa-
ře Napoleona, v civilním živo-
tě je to lékař. A také velký sbě-
ratel. Je například majitelem
jednoho ze sedmi dochova-
ných Napoleonových klobou-
ků. Pět z nich je v držení insti-
tucí a pouze dva vlastní sou-
kromí sběratelé a pan Colla
je jedním z nich,“ dodal Vystr-
čil.
Na Nové radnici zazněla

také Deklarace císaře Napo-
leona, kterou přečetl herec
Václav Vydra v roli Napoleo-
nova pobočníka. Průvod se
pak vydal do katedrály svaté-
ho Petra a Pavla na slavnostní
shromáždění zakončené piet-
ním aktem amodlitbou. ČTK

Jazyková škola
VIKA

Masarykova 31
602 00 Brno

☎ 542 221 578
☎ 603 776 978

agentura@vika.cz
www.vika.cz

Výuka přímo v centru města

Císař Napoleon v doprovodu primátorky Markéty Vaňkové

Napoleonský pochod

Upomíná na reálné události
z roku 1805, kdy francouzský
císař přijel do Brna, jeho
armáda obsadila město
prakticky bez boje a sám
Napoleon se ubytoval
v Místodržitelském paláci.

● O dvanáct dní později se
pak u Slavkova odehrála
slavná bitva tří císařů.

Ital Roberto Colla

Vzhledem k rychle se měnící covidové situaci pořadatelé volili skromnější variantu průvodu.

Průvod 20 koní s jezdci v dobových kostýmech je předzvěstí rekonstrukce bitvy u Slavkova.

V průvodu jel také herec Václav Vydra. 5x ČTK

inzerce

Napoleon projel městem
a převzal klíče od Brna



ANDĚLSKÉ

11. 12. 2021
10 – 17 hod.

VÁNOCE

ZVEME RODINY S DĚTMI
www.spilberk.cz



středa 1. prosince 2021 28| KU LTURA |komerční příloha

Přijďte sedo zábavního vědeckého
parku VIDA! přesvědčit, že Vánoce
a věda jdou dohromady. Na ob-
dobí adventu je tu totiž připravený
bohatý program a to jak pro malé
návštěvníky, tak pro dospělé.
O víkendech si rodiny s dětmi užijí
speciální program s vánočními
pokusy, denně pak nový 3D film
o létání nebo představení v Divadle
vědy. Zábavní vědecký park VIDA!
je možné i nadále navštívit bez
prokázání bezinfekčnosti, stejně
jako jiná muzea a galerie. Prokazo-
vat bezinfekčnost je potřeba pouze
při návštěvě science show a 3D fil-
mu v Divadle vědy.
Brněnské science centrum by

o Vánocích neměli minout ani
dospělí. Právě pro ně totiž VIDA!
připravila novou výstavu COFFEE,
která se věnuje nejoblíbenějšímu
horkému nápoji na světě – kávě.
Jedná se o největší a nejdražší
výstavu v historii VIDA!, která
do Brna doputovala z Německa.
„Prozkoumáte kávu jako rostlinu,
objevíte chemické procesy s ní spo-
jené a seznámíte se s technologie-
mi, které ji provází už po staletí.
Těšte se na desítky historických
exponátů, ale i interaktivní části,
kde si kávu vychutnáte všemi
smysly,“ láká na výstavu Barbora
Hrončoková z VIDA! Součástí
výstavy je i malá pražírna a o vík-
endech také pojízdná kavárna.

Vánoceplné pokusů veVIDA!

A co čeká děti běhemvíkendových
programů s pokusy nazvaných Kou-
zelné Vánoce? „Naučíte sněhovou
vločku levitovat a vánočního
kapra plavat. Vypustíte svůj lam-
pion přání, odhalíte tajný vzkaz od
Ježíška nebo rozsvítíte jehličí na
stromečku,“ přiblížila Daniela Mar-
ková, která víkendové programy
pro rodiny s dětmi připravuje.
Denně ve VIDA! promítají

nový 3D film Na křídlech ptáků.
„Díky nejmodernějším tech-
nologiím a ultralehkým kamerám
umístěným na ptačí hřbet uvidíte
svět ze zcela nové perspektivy.
Zjistíte, jaké to je být obávaným or-
lem či sokolem nebo naopak jejich
kořistí,“ vypíchnul zajímavosti
snímku ředitel centra Lukáš Rich-
ter. Film do češtiny nadabovala
herečka Jana Plodková.
Užijte si Vánoce plné hravého ob-

jevování. Užijte si advent ve VIDA!

Uctívaný big band Marie Schnei-
der, desítkami let prověřený Clay-
ton-Hamilton Jazz Orchestra ve
výjimečném spojení s Danem Bár-
tou, pianista Brad Mehldau v bacho-
vském programu s Filharmonií Brno,
kvinteto kontrabasisty Christiana
McBridea a kytarista Lionel Loueke
sólově i v projektu se svými českými
hudebními přáteli. Nově oznámené
koncerty festivalu JazzFestBrno
2022 ukazují, že se 21. ročník jaz-
zové přehlídky ponese ve znamení
big bandů a propojování světově
proslulých muzikantů s nejlepšími
českými.
Sedminásobná držitelka Grammy,

hudební vizionářka a vedoucí vlast-
ního „tak trochu jiného“ jazzového
orchestru Maria Schneider vystoupí
2. února v Sono Centru s celým svým
big bandem v Česku vůbec poprvé,
a to jen pár měsíců poté, co vydala
veleúspěšné album Data Lords, jež
se recenzenti nezdráhají označit za
její opus magnum. Nové skladby jsou
inspirované kontrastem digitálního
a přirozeného světa. Orchestr získal
za album dvě Grammy a nominaci
na Pulitzerovu cenu a potvrdil tak
svoji pozici nejuznávanějšího mo-
derního big bandu současnosti.
Tradičnější, ale v žádném případě

tuctový big bandový zážitek nabídne
koncert nestárnoucího Clayton-

Hamilton Jazz Orchestra. Proslulý
ansámbl, který plní kluby i velké
koncertní sály už přes tři desítky
let, se 14. března v Sono Centru
navíc představí v jedinečném pro-
jektu iniciovaném právě festivalem
JazzFestBrno – zazpívá s ním totiž
Dan Bárta. „John Clayton pro Dana
Bártu exkluzivně na míru zaranžuje
několik skladeb. Ty zazní jak za
doprovodu celého orchestru, tak
komornějšího obsazení. Pro Bártu
to představuje další výrazný krok
v jeho už tak úspěšné kariéře,“
upřesňuje umělecký ředitel festivalu
Vilém Spilka.
Kompletní program oznámí

pořadatelé tradičně v průběhu led-
na. Vstupenky a další informace jsou
k dispozici na webu jazzfestbrno.cz.

Dominik Fiala

JazzFestBrno představí nejen
hvězdnébig bandy

ja
zz
fe
st
br
no
.c
zCLAYTON-

HAMILTON
JAZZORCHESTRA
FEAT. RENÉMARIE, AKIKOTSURUGA
&DANBÁRTA

14. 3. 2022
SonoCentrum
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Na letošním
veletrhu v Dubaji
inspirují moravský
Měsíc, Země, Mars
i Slunce.

Brňané je znají například
z letních akcí pořádaných
hvězdárnou na Kraví hoře,
příštích několikměsíců si na-
fukovací modely planet pro
změnu prohlédnou návštěv-
níci světové výstavy Expo Du-
baj 2020 ze všech koutů svě-
ta. Výstava celosvětového vý-
znamu řeší největší výzvy
a příležitosti naší doby od kli-
matu až po objevování vesmí-
ru. Právě tuto oblast symboli-
zují čtyři modely planet z díl-
ny brněnské společnosti Ku-
bíček Visionair. Návštěvníci
Expa 2020 se s nimi mohou
v rámci výstavy fotit i setká-
vat od letošního podzimu do

konce března příštího roku.
„Jedním z deseti hlavních

témat letošní výstavy je
vesmír. Návštěvníkůmukazu-
je, jak astronomické pozoro-
vání formovalo minulé i sou-
časné civilizace a jak mohou
nejnovější inovace ve výzku-
mu vesmíru ochránit naši
společnou budoucnost. Atmo-
sféru k této části výstavy, ale
také k celkovému Expu navo-
zují právě naše čtyři a půlme-
tru vysoké modely Slunce,
Měsíce, Země a Marsu,“ říká
Petra Hájková ze společnosti
Kubíček Visionair.
Všechny modely podle ní

stojí na podstavcích ve vol-
ném prostranství veletrhu,
takže jsou přístupné všemná-
vštěvníkům Expa, kteří si je
mohou prohlédnout zblízka,
případně se s nimi vyfotit.
„Každou z planet, Slunce iMě-
síc tvoří osmnáct poledníků,
téměř osmdesát metrů čtve-
rečních látky a bezmála kilo-
metr nití,“ dodává Hájková.

Expo 2020 v největšímměs-
tě Spojených arabských emi-
rátů, jehož hlavním tématem
je Propojovánímyslí, vytváře-

ní budoucnosti, je inkubáto-
rem nových myšlenek po ce-
lém světě. Dílčí témata Příle-
žitosti, Mobilita a Udržitel-

nost návštěvníky inspirují
k ochraně planety, objevová-
ní nových horizontů a budo-
vání lepší budoucnosti. MET

Ať už se nám to líbí nebo ne,
blíží se Vánoce. Jaký dale-

kohled má ale Ježíšek pořídit
pod stromeček? Stačí, aby se
držel pěti jednoduchých pravi-
del, které doporučuje Hvězdár-
na a planetárium Brno.

Většina lidí má představu, že ob-
lohu musíme sledovat pouze sku-
tečně velkým dalekohledem, jehož
cena dosahuje astronomických vý-
šek. Astronomický dalekohled ale
nemusí být ani drahý, ani velký,
ani složitě řízený počítačem. U da-
lekohledů na koukání očima, nikoli
k fotografování, se stačí držet pěti
jednoduchých pravidel:
1. Neexistuje dokonalý dalekohled,
stejně jako neexistuje dokonalé
auto.

2. Jednoduše zajděte do supermar-
ketu a sáhněte po čočkovém da-
lekohledu, též označovaném jako
refraktor, v ceně od 2 do 5 tisíc
korun.

3. Dalekohled by měl mít průměr
objektivu alespoň 7 centimetrů,
jednoduchý stativ s takzvanou
azimutální montáží a sadu okulá-
rů. Optické části, především jeho
objektiv by měly být ze skla nikoli
z plastu.

4. Nežeňte se za největším možným

Jaký astronomický dalekohled si koupit?

zvětšením! Díky neklidu zem-
ské atmosféry málokdy použijete
zvětšení, které je větší než dvoj-
násobek průměru objektivu v mili-
metrech. Tedy v případě objektivu
o průměru 7 centimetrů to bude
nejvýše 140násobné zvětšení.

5. Stejně důležitý je bytelný stativ,
který umožní s dalekohledem po-
hodlně zamířit, aniž by se obraz
klepal.
A to je skoro všechno. Dalekohled

má být vybaven jednoduchým hle-
dáčkem nebo alespoň mířidly. Na-
víc má být lehký, abyste jej snadno

přenesli na balkon nebo na zahra-
du. A pokud budete chvíli googlovat,
určitě najdete řadu tipů, jak si ho
za pár korun vylepšíte.

A teď to nejdůležitější, k čemu vám
bude takový dalekohled dobrý?
Začněme s tím, co s ním neuvi-

díte. Třeba rychle se pohybující ob-
jekty – jako jsou umělé družice nebo
meteory. Taky nečekejte, že vám
dalekohled ukáže barevné vesmírné
objekty, jejichž portréty zdobí kníž-
ky nebo filmové dokumenty. Přesto
bude na co se koukat.

Přes den na Slunce a sluneční
skvrny. Musíte ale použít speciální
filtr, který ochrání váš zrak. V noci
uvidíte krátery na Měsíci – hlavně
v období první čtvrti nebo poslední
čtvrti. Zajímavý může být srpek Ve-
nuše.
V Jupiterově atmosféře budou

zřetelné tmavé pásy a čtyři satelity,
které z noci na noc změní polohu.
U planety Saturn máte šanci vidět
drobný prstýnek a jeho největší
měsíc – Titan.
Zkusit můžete i nejnápadnější

objekty vzdáleného vesmíru: třeba
mlhovinu M 42 v souhvězdí Ori-
ona, kulovou hvězdokupu M 13
v souhvězdí Herkula nebo galaxii
M 31 v souhvězdí Andromedy. Zá-
leží na tom, pod jak tmavou oblo-
hou se ocitnete a jakou trpělivost
pozorování věnujete.
Takový astronomický daleko-

hled, který nevyluxuje vaši (nebo
ježíškovu) peněženku je nejen tes-
tem zájmu začínajícího hvězdáře,
ale může být odrazovým můstkem
ke kvalitním, ale výrazně dražším
astronomickým dalekohledům.

Tak co, už jste rozhodnuti? Půjde-
te do toho?

Vaše Hvězdárna
a planetárium Brno.

Potřebujete další tipy na nápadné objekty pro malé dalekohledy?
Podívejte se nawww.hvezdarna.cz/maly-dalekohled

Nafukovací Země byla „hvězdou“ také na letošní přehlídce ohňostrojů v Brně. MAFRA

inzerce

Expo 2020. Brněnské planety
jako symbol globálních výzev
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Rekonstrukce je
u konce, slavnostní
otevření je určeno
profesionálům
i rodinám.

Nanádvoří Uměleckoprůmys-
lového muzea září rozměrný
objekt Mrak. Navrhl jej archi-
tekt Marek Štěpán s kolegy.
Mrak s plochou 300 metrů
čtverečních je interaktivní,
umožňuje pestrobarevné ob-
razové i zvukové efekty. Záro-
veň poskytuje úkryt před deš-
těm a nepřízní počasí. Nádvo-
ří má také nové přístupové
schody a rampu, přibyly zrca-
dlové objekty.
Otevření celé budovy se

uskutečnilo minulý týden.
Čtvrtek 25. listopadu byl urče-
ný profesionálům, v pátek se
uskutečnily vernisáže expo-
zic Art Design Fashion a vý-
stav Jiřího Pelcla a Lucie Kol-

dové. Následoval rodinný ví-
kend. Rekonstrukce trvala ně-
kolik let, práce se zdržely
kvůli pandemii koronaviru.
Mrak stojí mezi budovou

muzea a parkovacím domem
Domini. Při pohledu z Besed-
ní ulice a od hotelu Interna-
tional tvoří výraznou domi-
nantu. Podle týmu architektů
můžemrak díky své interakti-
vitě zrcadlit dění v budově,
pomocí zvuku či světla reago-
vat na společenskou akci,
může být také plochou pro
umělecké performance.
Technicky jde o pneumatic-

ký polštář z dvou vrstev fólie.
Uvnitř je zavěšená síť několi-
ka tisíců diod, která umožňu-
je promítání zevnitř.
„Mrak je měnícím se expo-

nátem a jakýmsi ztělesně-
ným srdcem galerie. Jeho vý-
tvarné předobrazy jsem hle-
dal v českém výtvarnémumě-
ní – v mracích Josefa Šímy,
v dílech surrealistů i v Kráčejí-
cím městě Rona Herrona,“
uvedl Štěpán. ČTK Uvnitř polštáře jsou řiditelná RGB světla, která vydávají vnitřní záři.

Rozměrný objekt Mrak pro exteriér Uměleckoprůmyslového muzea v Brně navrhl architekt Marek Štěpán. 2x ČTK

Muzeum ozvláštní také nová
ikona Brna. Mrak mění barvy
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Oběti i hrdiny mi-
nulosti je potřeba
si připomínat.

Historikům se podařilo iden-
tifikovat 552 obětí holokaus-
tu z řad někdejších studentů
a absolventůMasarykovy uni-
verzity. Jejich jména si pře-
čtou návštěvníci výstavy, kte-
rá dnes začala na Žerotínově
náměstí v Brně. „Za každým
jménem se skrývá příběh,
který byl přerván či zničen,“
řekl při zahájení výstavy pro-
rektor Jiří Hanuš.
Letos 16. listopadu uplynu-

lo 80 let od prvního transpor-
tu z Brna do ghetta v Minsku.
Domů se vrátila jen hrstka de-
portovaných. Šéf Ústavního
soudu Pavel Rychetský zdů-
raznil nutnost připomínat si
oběti i hrdiny minulosti a bo-
jovat proti xenofobii a antise-
mitismu i v současnosti.

Studenty židovského půvo-
du, kteří se na Masarykově
univerzitě vzdělávali v letech
1919 až 1939, dohledávali od-
borníci v univerzitním archi-
vu podle záznamu o nábožen-
ství. Tehdy šlo o povinný
údaj. Nalezli 1107 lidí, nejsou
mezi nimi ti, kteří deklarova-
li, že jsou bez vyznání.
Následně historici všechna

jména prověřovali v databá-

zích obětí holokaustu v Tere-
zíně, Izraeli, Německu a Spo-
jených státech. Výstava pak
zmiňuje 552 studentů a absol-
ventů, jejichž jména se poda-
řilo v databázích nalézt. Větši-
na byla zavražděna.
Eva Yildizová z Židovské

obce Brno zmínila, že z ce-
lých rodin často zbyli jen jed-
notlivci a trauma způsobené
ztrátami, bolestí a strachem
se přenášelo i do dalších gene-
rací. Připomínat si konkrétní
jména a osudy pokládá Yildi-
zová za jednu z cest, jak vy-
chovávat společnost k tole-
ranci a respektu k jinakosti.
Na Masarykově univerzitě

studovali za první republiky
mnozí cizinci, mezi nimi
také Židé, třeba z dnešního
Běloruska, Ukrajiny, Moldav-
ska, Polska a Pobaltí. Koncem
30. letminulého století začali
židovští studenti i pedago-
gové čelit restrikcím, na-
konec museli univerzitu
opustit. ČTK

Okamžitá redukce stresu, únavy, nespavosti,
depresí. Nárůst imunity, více energie. Pomoc při

Alzheimerově a Parkinsonově chorobě,
lepší učení, koncentrace... a další možnosti.

Doc. MUDr. Vladimír Kříž, místopředseda České
fyziatrické společnosti: ,,Pomocí AVS přístroje bojuji

úspěšně například s nespavostí. Nasadím si brýle
a sluchátka, spustím program a za půl hodiny cítím,

jak pomalu upadám do polospánku.”

Stres, nespavost, deprese? AVS přístroj
pomůže. Garance účinků už 25 let.

Nic neriskujete - vyzkoušení účinku
zdarma! Také zapůjčení domů:

Eshop:www.galaxy.cz
Prodejna Galaxy Brno: Mojmírovo nám. 27, Brno.

Tištěnou brožuru + katalogobjednáte přes SMS!
Pošlete běžnou SMS s vašípoštovní a emailovou adresoua slovem METRO BRNO na telefon:778 035 563. Zásilku obdržítezdarma včetně dárku:

CD Relaxace a Čakry.

Přístroj pro celou rodinu
25 let zdravotní praxe v ČR
Spokojenost uživatelů 98%

100 unikátních výrobků pro zdraví. Vánoční ceny!

Citát

Byl to transport smrti.
PAVEL RYCHETSKÝ
PŘEDSEDA ÚSTAVNÍHO SOUDU

Výstava je výsledkem prozkoumání archivů. ČTK

inzerce

Každé z 552 jmen
skrývá příběh
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Město do nových
parkovacích míst
investuje desítky
milionů.

Finanční prostředky vybrané
převážně formou poplatků
za rezidentní parkování vy-
užije město na přípravu a vý-
stavbu nových parkovacích
kapacit. Téměř 90milionů ko-
run půjde na devět projektů.
Celkem vzniknou stovky par-
kovacích stání, dojde také
k úpravě části cyklostezky
a k výstavbě dětského doprav-
ního hřiště.
„Jedná se o parkovací mís-

ta na Purkyňově, parkoviště
na ulicích Labská, Kyjevská,
Gabriely Preissové a Řezáčo-
va, nové parkování K+R na
Veslařské, P+R u hotelu Voro-
něž, úpravu vnitrobloku na
Bakalově nábřeží a vybudová-
ní dětského dopravního hřiš-

tě v Černovicích,“ vypočítává
brněnský radní pro dopravu
Petr Kratochvíl a zdůrazňuje,
že peníze nejsou určeny na
přípravu, ale přímo na reali-
zaci projektů. Pokud tedy ne-
nastanou nějaké nepředvída-
telné komplikace, mělo by
být vše hotovo v příštím roce.
Největší kus z celkové část-

ky, konkrétně více než 21mi-
lionů, si ukousne parkoviště
v Labské ulici ve Starém Lís-
kovci. Ten se potýká s nedo-
statkem parkovacích stání
dlouhodobě.Místa k parková-
ní tu totiž potřebují nejen
místní, ale i návštěvníci měs-
ta, kteří při své cestě do Brna
této oblasti využívají k odsta-
vení vozidla s následným pře-
stupem na MHD. Navržené
parkoviště má kapacitu 126
stání. Starý Lískovec by se
měl stát doslova záchytnou
čtvrtí pro řidiče mířící do
Brna ze západu. Dalších 133
parkovacích míst tu totiž vy-
roste ještě na Kyjevské ulici.

Mírně by se mělo ulehčit
obyvatelům v nové bytové zá-
stavbě kolem Řezáčovy ulice
v Komíně. Prodloužením tro-
lejbusové trati linky číslo
36 zanikla původní trolejbu-
sová smyčka, která vytvářela
malý kruhový objezd bez vět-
šího významu. Díky jeho zru-
šení dojde k rozšíření kapaci-

ty přilehlého parkoviště z pů-
vodních 34 parkovacích míst
na 62.
Mezi finančně náročnější

plány patří ještě úprava vnit-
robloku na Bakalově nábřeží.
Zde dochází ke špatné organi-
zaci dopravy, která se proje-
vuje zejména v ranních hodi-
nách, kdy rodiče vozí děti do
místní základní školy. Nevy-
hovující je také řešení dopra-
vy v klidu, kdy řidiči pro par-
kování využívají i plochy
mimo vyhrazenámísta. Úpra-
vou dojde k legalizaci parko-
vacíchmíst, což přinese poho-
dlnější a bezpečnější využití
prostoru vnitrobloku. Cel-
kem se jedná o 72 parkova-
cích míst.
Na Purkyňově ulici v Králo-

vě Poli vznikne 16 parkova-
cíchmíst v režimu rezidentní-
ho parkování. Na parkoviš-
tích na ulicích Gabriely Preis-
sové a Sabinova v Žabo-
vřeskách zaparkuje nově cel-
kem 23 aut. RADEK BABIČKA

Pro děti a cyklisty

Výstavba dětského hřiště
před Novou Mosilanou v Čer-
novicích vyjde na 10 milionů
korun. V Brně už sice tři
dětská dopravní hřiště jsou,
všechna se však nacházejí
na západě města.

● Další jednotky milionů popu-
tují na úpravu cyklostezky
na Veslařské ulici a instalaci
nových závorových systémů
a úpravy parkování na Kříž-
kovského ulici u výstaviště.

Občanství
Brno chce udělit čestné
občanství pěti lidem,
mezi nimi je například
předseda Ústavního
soudu Pavel Rychetský,
biskup Vojtěch Cikrle
(na snímku) nebo in me-
moriam hudebník Gustav
Brom. Udělení cen musí
schválit zastupitelé.
Nyní má čestné občanství
36 lidí. MAFRA

Již od 1 Kč za měsíc
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Nejvíc peněz bude stát
parkoviště v Labské



VÁNOCE
ŠTĚDRÉ SVÁTKY
V OLYMPII BRNO

Naše


